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Tamsalu valla rahvaarvu muutus 
2014 aastal

1. veebruaril toimus 17. Tamsalu-Neeruti maraton

2014. aastal vähenes kõigis 15-s Lääne-Vi-
ru omavalitsuses elanike arv. Valla rahvaarv 
1. jaanuari seisuga on 3941 inimest. Tam-
salu valla elanike arv vähenes 2014. aastal 
51 inimese võrra.  On seda vähe või palju? 

Kindlasti ei ole see hea, kuid naabritega 
võrreldes, läks meil siiski natuke paremini. 
Ka 2013. aasta tendents oli sama. 
Näitlikustamiseks toon kaks graafikut, kus 
on välja toodud Lääne-Virumaa omavalit-
suste  absoluutne elanike vähenemine ja 
suhteline vähenemine.

Aime Tops asus Tamsalu Keskkooli tööle esi-
mesel septembril 1974. aastal pikapäevarüh-
ma kasvatajana. Aasta hiljem sai ta algklasside 
õpetajaks, samal ajal töötades algklasside klas-
sivälise töö organisaatorina. Aastaid organisee-
ris ta suvistel koolivaheaegadel õpilaste töö- ja 
puhkelaagrit. Alates 1985. aastast on Aime Tops 
Tamsalu Gümnaasiumi õppealajuhataja ning sel-
lest ajast kuni 01.09.2011 töötas ta lisaks osalise 
koormusega eesti keele ja kirjanduse õpetajana. 
Tema juhendatud õpilased on esinenud edukalt 
maakondlikel ja vabariiklikel olümpiaadidel ning 
konkurssidel. Tänase päevani hindavad õpilased 
Aime Topsi emakeeleõpetajana kõrgelt. Samuti 
on Aime Tops üks eestvedajaid ning juhendajaid 
õpilaste uurimistööde koostamise juures.
Oma järjepideva tegevusega pedagoogina ja 
juhtkonna liikmena on Aime Tops oluliselt kaa-
sa aidanud paikkonna ja kooli maine positiiv-
sele kujundamisele. Ta osaleb aktiivselt kooli 
arendustegevuses ning peab tähtsaks koostööd 
lastevanemate ja kogukonnaga. Aime Tops on 
üks Tamsalu Gümnaasiumi laulu- ja tantsupäeva 
eestvedajatest. Ta on olnud abiks ka muudes val-
la ettevõtmistes. Pidevalt korraldab Aime Tops 
teatriskäike ning kultuurilisi ekskursioone nii 

kodumaal kui ka välisriikidesse. 
Alates 01.09.2011 on Aime Tops Tamsalu Güm-
naasiumi hariduslike erivajadustega õpilaste 
õppe koordineerijaks, jagades kolleegidega 
teavet ja oskusi selle kohta, kuidas hariduslike 
erivajadustega õpilastega töötamisel toime tulla. 
Aime Tops juhib aastaid  ka maakondlikku ema-
keeleõpetajate ainesektsiooni. 
Aime Tops on eeskujulik pereema ja abikaasa, ta 
on üles kasvatanud kolm tublit poega, kes saa-
vad oma igapäevaste töödega väga hästi hakka-
ma, on ühiskondlikult aktiivsed ning eeskujuks 
teistele kogukonna liikmetele.
“Tamsalu tänuraha” antakse üle 21. veebruaril 
vabariigi aastapäeva tähistamise kontsert-aktu-
sel Tamsalu kultuurimajas.

Vallas sündis 2014. aastal 27 last(11 poissi ja 16 tüdrukut). Manalateele läks 46 inimest. 
Valda asus elama 132 inimest ja lahkus 157 inimest. 10 inimest langes registrist välja do-
kumendi aegumise tõttu ja 3 inimest said dokumendid korda. Kõige rohkem asus meile 
elama inimesi Lääne-Virumaa teistest omavalitsustest - 57 ja lahkus samuti Lääne Viru-
maale 41. Suuremates asulates on 1. jaanuari 2015 seisuga elanikke Tamsalus 2245(-23), 
Sääse 412(-11), Vajangu 320(-5), Porkuni 162(-5), Assamalla108(+2), Uudeküla 106(+1), 
Põdrangu(-6) . Sulgudes elanike  muutus 2014 aastaga võrreldes. 
Lisan veel võrdluseks juurde  Lääne-Virumaa omavalitsuste rahvaarvu kõigis omavalit-
sustes.

     Toomas Uudeberg, vallavanem
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Märtsikuu esimesel pühapäeval valitakse Eestile 
XIII Riigikogu. Taasiseseisvuse järgsel ajal on 
see rahval juba 20 kord kas üldvalimiste (Riigi-
kogu, Euroopa Parlament, kohalikud volikogud) 
või rahvahääletuse raames otsuseid langetada.
Valimistulemuse selgitamiseks on Eesti jaota-
tud 12 valimisringkonnaks. Valija saab hääleta-
da ainult oma ringkonna ühe kandidaadi poolt. 
Valimisringkond sõltub valija elukoha aadres-
sist rahvastikuregistris. Igale valijale saadetak-
se hiljemalt 9. veebruariks kas elektrooniliselt 
või paberkujul valijakaart, mis teavitab, millise 
valimisringkonna kandidaatide poolt ning kus 
ja millal ta hääletada saab. Neile, kes aga siiski 
valimiste pühapäeval jaoskonda minna ei saa, on 
pakkuda mitmeid teisi võimalusi oma eelistuse 
väljendamiseks. 19. veebruarist algab elektroo-
niline hääletamine, mis kestab 25. veebruarini. 
Samal ajal saab juba oma hääle anda ka jaoskon-
dades – 19-22. veebruarini toimub hääletamine 
maakonnakeskustes ning 23-25. veebruarini on 
avatud kõik jaoskonnad. Nendel päevadel viiak-
se läbi ka hääletamine haiglates ja hoolekodu-
des, samuti kaitseväeüksustes. Eelhääletamise 
perioodil saab hääle anda ka väljaspool oma ala-
list elukohta. Valimispäeval, 1. märtsil saab hää-
letada vaid oma jaoskonnas ning hääletamiskasti 
tellida ka koju. Seega on meil loodud mitmekesi-
sed võimalused oma tahte avaldamiseks. 
Mis aga juhtub valija poolt antud häälega? Riigi-
kogu valitakse proportsionaalse valimissüsteemi 

alusel. Hääletades konkreetse kandidaadi poolt
annab valija hääle ka erakonnale, mille nimekirjas 
ta kandideerib. Samas tuleb arvestada, et enamik 
kohti Riigikogus (viimastel valimistel 82 kohta 
101st) jaotatakse kandidaadi isiklikust edukusest 
lähtuvalt. Siin ei ole määrav kandidaadi koht ni-
mekirjas, vaid nad reastatakse ümber sõltuvalt 
valija poolt antud toetusest. Viimane osa kohta-
dest (viimastel valimistel 19 kohta 101st) läheb 
jaotamisele nn parteinimekirjade alusel. Ka siin 
on valituks osutumisel piirang – kandidaat peab 
mandaadi saamiseks koguma piisava arvu hääli 
(viimastel valimistel sõltuvalt ringkonna suu-
rusest 234–324 häält). Üksikkandidaat võistleb 
koha eest Riigikogus vaid oma ringkonnas. Sel-
leks peab ta koguma nn kvoodi jagu hääli (vii-
mastel valimistel sõltuvalt ringkonna suurusest 
6461–4670 häält). Häälte ülekandmist ühelt kan-
didaadilt teisele Eesti valimissüsteem ei tunne.  
Mis saab siis, kui enim hääli kogunud kandidaat 
loobub oma kohast – kas siis lähevad hääled 
kaotsi? Ei lähe, sest sellisel juhul tuleb Riigikok-
ku sama erakonna asendusliige. Riigikogu koos-
seisu selgitamisel on oluline iga hääl. Need, kes 
valimistel ei osale, delegeerivad õiguse määrata 
riigi asjade üle otsustamine järgmiseks neljaks 
aastaks neile, kes seda teevad. Valimistel on igal 
häälel jõud!
   Alo Heinsalu
 Vabariigi Valimiskomisjoni esimees

Taas valimiskastide juurde

Selle aasta “Tamsalu tänuraha” 
saab Aime Tops

Maraton kuulub Eesti Suusaliidu (ESL) kalendrisse ning on Eesti pikamaasuusatajate sarja 
EMT Estoloppet 2015.a. maraton. Maratoni pikemale, 46 km distantsile läks esialgsetel 
andmetel 583 suusatajat,  lühemale 25 km pikkusele rajale 166 suusatajat. Mehi oli osale-
mas 638, naisi 111. 
Korraldajate poolt suur tänu kõigile abilistele, kes Tamsalu suurimale spordisüdmusele õla 
alla panid.Foto: Aavo Leemets

Tamsalu vallas on üks valimisjaoskond, mis asub Tamsalu kultuurimajas, Sõpruse 3. Eelhääletada 
saab 23-23-25. veebruaril kell 12.00-20.00. Valimispäeval, 1. märtsil on valimisjaoskond avatud kell 
9.00-20.00. Head valimist!
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Vallavalitsus
06.01.2015 
1. Otsustati kompenseerida kümne lapse lasteaia-
toidupäeva maksumus Tamsalu valla lasteaedades ja ühe 
õpilase koolilõuna maksumus ametikoolis kuni 2014/2015 
õppeaasta lõpuni.
2. Otsustati seoses riigieelarvest gümnaasiumiõpi-
laste toitlustamiseks vahendite (0,78 eurot õpilase kohta 
päevas) eraldamisega, võimaldada lisaks põhikooli õpilaste 
tasuta toitlustamisele ka gümnaasiumiõpilastele tasuta koo-
lilõuna alates 05.01.2015. Selleks teha volikogule ettepanek 
täiendavate vahendite lisamiseks kuluartiklile „Koolitoit“, 
sest koolitoit Tamsalu Gümnaasiumis maksab 1.18 eurot 
õpilase kohta päevas. 
3. Otsustati pikendada viie,  sotsiaalkorteris toa üüri-
jaga üürilepingut üheks aastaks. 
4. Moodustati töögrupp Tamsalu Vallavolikogu otsu-
se eelnõu „Põhihariduse andmise korraldamisest Tamsalu 
vallas alates 01.09.2015.a.“ ettevalmistamiseks.
5. Arutati Volikogu jaanuarikuu istungile pakutavat 
päevakorda.
13.01.2015
1. Otsustati korraldada hange „Tamsalu valla jäätme-
jaamast ohtlike jäätmete, suur- ja eterniidijäätmete ärave-
du ja käitlemine“ perioodiks 01.06.2015-31.12.2017.a. ja 
kooskõlastati hankedokumendid.
2.    Arutati läbi „Jäätmekava 2015-2020“ eelnõu ja ot-
sustati esitada eelnõu volikogule.
20.01.2015
1. Anti FIE Silvi Pärn`ale luba avalike ürituste kor-
raldamiseks 2015.aastal alljärgnevalt:
1) „Tamsalu Kultuuripäevade Laat” korraldamiseks 
Tamsalu kultuurimaja juures pargis 30.05.2015.a ajavahe-
mikul 9:00-16:00;
2) „Tamsalu Jaanilaat“ korraldamiseks Tamsalu kul-
tuurimaja juures pargis 27.06.2015.a ajavahemikul 9:00-
16:00;
3) „Tamsalu Lõikuskuu laat“ korraldamiseks Tam-
salu kultuurimaja juures pargis 20.08.2015.a ajavahemikul 
9:00-16:00;

4) „Tamsalu Jõululaat“ korraldamiseks Tamsalu kul-
tuurimajas ja kultuurimaja juures 20.12.2015.a. ajavahemi-
kul 9:00-16:00;
2.   Lubati seoses Tamsalu-Neeruti suusamaratoni 
korraldamisega sulgeda 01. veebruaril s.a. ajavahemikul 
11:00–16:00 ajutiselt liikluseks Tamsalu valla järgmised 
teed: Uudeküla-Naistevälja; Järvajõe-Naistevälja; Uudekü-
la-Savalduma.
3.   Lubati Tamsalu Sääse Lasteaed sulgeda kollektiiv-
puhkuseks ajavahemikul 20.07–18.08 2015.a.
4.   Anti arvamus Tamsalu Gümnaasiumi arengukava 
eelnõule.
5.  Kinnitati Tamsalu valla haldusterritooriumil asu-
vate maatükkide 2015.a. maksustamishinna arvutamise ak-
tid.
6.   Nõustuti Kuie külas, Villu katastriüksuse jagami-
sega ning määrati katastriüksuste koha-aadressid ja sihtots-
tarve.
7.  Otsustati kompenseerida nelja lapse lasteaia-
toidupäeva maksumus Tamsalu valla lasteaedades alates 
01.02.2015.a kuni 2014/2015 õppeaasta lõpuni.
8.  Eraldati ühekordset sotsiaaltoetust Tamsalu valla 
2015.a eelarve eelnõus sotsiaaltoetuste maksmiseks eralda-
tud vahenditest neljale vähekindlustatud või puudega isiku-
le ja jäeti rahuldamata üks taotlus.
9.   Otsustati anda üürile üheks aastaks sotsiaalkorteri 
tuba ühele taotlejale.
10.  Lõpetati koha eraldamine Sääse Hooldekodus seo-
ses abivajaja sotsiaalkorterisse elama asumisega.
11.   Eraldati koht Sääse Hooldekodusse ühele koha 
taotlejale.
27.01.2015
1.   Otsustati koostada vallavolikogule esildis Tamsalu 
Vallavolikogu Tänukirjaga tunnustamiseks esitatud kandi-
daatide kohta.
2.   Jaotati Tamsalu valla 2015. aasta eelarve eelnõus 
planeeritud vahendid Tamsalu Tänurahaga tunnustatu, Ilusa 
Kodu konkursi võitja ja parima noorsportlase premeerimi-
seks.
    Elvi Astok
    Vallasekretär

28.01.2015
1. Otsustati võtta vastu Tamsalu, Väike-Maarja, Rakke ja 
Laekvere valdade ühine jäätmekava 2015-2020. Jäätmekava on 
Tamsalu, Väike-Maarja, Laekvere ja Rakke valdade arengukava osa. 
Jäätmekavas antakse ülevaade valdade jäätmemajandusest, analüü-
sitakse jäätmehoolduse olukorda, püstitatakse jäätmehoolduse ees-
märgid ja koostatakse tegevuskava aastateks 2015-2020.  
2. Otsustati nimetada Riigikogu valimisteks Tamsalu valla 
jaoskonnakomisjoni esimeheks Aare Limberg, liikmeteks Sirje Ma-
jor, Lia Klaas, Kersti Lait, Eesi Saar, Eldi Malva, Maie Telg, Kai 
Noormägi, Maire Limberg ja asendusliikmeteks Tiit Uus, Svetlana 
Kuura.
3. Jätkati Tamsalu valla 2015.a. eelarve eelnõu I lugemist ja 
otsustati I lugemine lõpetada.
4. Viidi läbi määruse eelnõu “Tamsalu Gümnaasiumi arengu-
kava 2015-2017” I lugemine.
5. Otsustati autasustada “Tamsalu tänurahaga” 2015. aastal  
Aime Tops´i. Tänuraha antakse üle Eesti Vabariigi aastapäevale pü-
hendatud kontsert-aktusel.
6. Otsustati tunnustada Tamsalu Vallavolikogu Tänukirjaga 
Tiia Raudsepp´a, Elle Olt´i, Merike Viilver´i, Kadri Kask´e, Ilme 
Sander´it, Andra Hoolma´d, Jaanus Kruusmann´i, Hilja Aljaste´t, 
Malle Minjajev´i, Maia Heinsoo´d ja Rein Tops´i. Tänukirjad antak-
se üle Eesti Vabariigi aastapäevale pühendatud kontsert-aktusel.
7. Kuulati volikogu esimees V.Arusaar`e ettekannet kor-
ruptsiooni ennetamise alase teadlikkuse tõstmisest ja vallasekretär 
E.Astok`i kaasettekannet ametiisikule pandud kohustustest ja toi-
mingupiirangutest, mis tulenevad korruptsioonivastasest seadusest.
8. Info
*Vallavanem T. Uudeberg vastas volikogu liikme Mati Viidemanni 
esitatud küsimustele.
*Kuulati A. Freienthali  informatsiooni sellest, milline on olnud 
valla hallatavate asutuste/inimeste reaktsioon volikogu kultuuri-ja 
spordikomisjoni poolt koostatud  Tamsalu valla kultuuri- ja spordi-
asutuste tegevuse ülevaatele.
Vallavanem T.Uudebergi info:
*  AS HKScan Estonia Uudeküla broilerifarmi keskkonnakompleks-
loa avalikustamine.
        Ursula Saar, Vallasekretäri abi

Volikogu

Konverents „Kuidas motiveerida maapiirkondade noori?“

Konkursi eesmärk on arvestada ja tunnustada noorte saa-
vutusi maakonnas, noorte eluolu parandamisele kaasaai-
tamises, vaba aja veetmise võimaluste arendamises, noorte 
huvide eest seismises, noorte omaalgatusliku tegevuse ja 
ettevõtlikkuse propageerimises kalendriaasta jooksul.

Kandidaate saab esitada kokku neljas kategoorias, neist kol-
mes esimeses on rahaline preemia. 
Kutsume siinkohal kõiki Lääne-Viru maakonna inimesi lõppe-
nud aastale tagasi vaatama ja mõtlema, keda teie vallas/linnas 
võiks maakonna tasandil tunnustada ja premeerida.

Kategooriad:
”Aasta noor tegija” - premeeritakse ettevõtlikku ja silmapais-
tavat noort, kes on oma tegevuste, aja ja oskustega panustanud 
maakonnas noorsootöö arendamisse ning tegutsenud ühiskon-
na heaks.
”Aasta noorteühendus” - premeeritakse noorteorganisatsioo-
ni,  -osaluskogu, -ühendust, -gruppi  või õpilasfirmat, mis on 
positiivselt mõjutanud noorte elusid, arendanud noortes ette-
võtllikkust  ning panustanud aktiivselt maakonna noorsootöö 
arengusse.
”Aasta noortetegu” - premeeritakse ühte konkreetset noorte 

algatatud ja läbiviidud projekti, mis on kaasanud ja mõjuta-
nud maakonna noori, tõstatanud olulisi teemasid, parandanud 
noorte  heaolu ja vaba aja veetmise võimalusi.
”Aasta noorte sõber” - tunnustatakse inimest, asutust, ettevõ-
tet, omavalitsust, kes on toetanud noorte projekte või algatusi, 
kaasanud noori otsustusprotsessidesse, loonud noorte vabaaja 
veetmiseks soodsaid tingimusi, olnud toetav noortealgatuste 
suhtes, korraldanud noortele suunatud harivaid ja silmaringi 
laiendavaid üritusi ja tegevusi.
Kandidaate saab esitada alates 15. jaanuarist kuni 1. märt-
sini.
https://docs.google.com/forms/d/1h3ucGs7yHTt2adjySgT5-
UckrJr-qa6uaOjHNzJc70Y/viewform

Lääne-Viru Omavalitsuste Liit (VIROL) ja Nordea pank kuulutavad välja konkursi 2014.a noorte 
ja noorsootöösse panustajate preemiate väljaandmiseks

MTÜ PAIK korraldas rahvusvahelise konve-
rentsi „Kuidas motiveerida maapiirkondade 
noori?“. Konverents toimus Euroopa Liidu 
Balti mere piirkonna jätkusuutliku programmi 
raames. 
Programmi eesmärgiks on tutvuda erineva-
te meetoditega noorte, eriti maapiirkondade 
noorte ettevõtlikkuse ja ettevõtluse arendami-
sel.
Ürituse organiseerisid koostöös MTÜ Aren-
duskoda, MTÜ Järva Arengu Partnerid ja 
MTÜ Lõuna-Järva Koostöökogu. Konverent-
sil olid osalejad Rootsist, Soomest, Lätist, Lee-
dust, Poolast ja Eestist. Pandivere piirkonnast 
osalesid mitmed noored ettevõtjad Tamsalu, 
Väike-Maarja ja Laekvere vallast. Tamsalu 
Gümnaasiumist osalesid  ka mitmed õpilased 
õpetaja Maire Tamme juhendamisel.
Väga sisukas oli Harald Lepiski ettekanne, 
mis andis hea ülevaate, kuidas noori inspi-
reerida. Alati on kasulik märgata võimalusi, 
need panna oma kasuks tööle. Tänu interneti 
arengule võib töötada ja tegelda ettevõtlusega 
igas maapiirkonnas. Tegevusgrupid tegid esit-
lused noorte ettevõtlusest. Pandivere piirkon-
na näite esitleja oli Tamsalu ettevõtja Matthew 
Curphy, kes rääkis Oruveski Talu loo. Teistest 
piirkondadest olid näited Arma Ratsatalu ja 
Raismiku talust, kes tegeleb teraviljatoode-
te ja rapsiõli tootmisega Järvamaal. Kadrina 
Keskkooli õpetaja  Raimo Maasik tutvustas 

õppeprogrammi Cadrina, mis algatati puidu-
ettevõtte Aru Grupp poolt, kes soovisid aren-
dada koostööd kohaliku kooliga insertehni-
liste alade õpetamiseks. Omapärasena mõjus 
Ettevõtlusteatri etteaste, kes tutvustas meeto-
dit, kuidas teatri võimalused on kasutatavad 
ettevõtluse tutvustamisel ja noorte ettevõtluse 
arendamisel. 
Väga suurt huvi konverentsi osalejate seas 
tekitas Tamsalu ettevõtluspesa külastamine. 
Tamsalu ettevõtluspesa on tekkinud Tamsalu 
vallavalitsuse, MTÜ PAIK ja ettevõtjate koos-
töös. Alguses osalesid mõned ettevõtjad Tam-
salu vallavalitsuse ja LEADER programmi 
poolt rahastatud ettevõtluse kursustel. Edasi 
taotles toetuse EJ Projekt Grupp OÜ, kes sai 
toetust tootmishoone renoveerimiseks, mille 
käigus renoveeriti hoone katus ja soojustati 
seinad. Edasi asusuid sellese ettevõtluspesasse 
Merti Tootmine, OÜ Telavero, Borkholm Ehi-
tus OÜ, Reka Grupp OÜ, Martex Kopad OÜ. 
Konverentsi külastajate hinnangul on tege-
mist uudse lähenemisega alustavate ettevõtete 
toetamisel, kuna uuel ettevõttel pole piisavalt 
vahendeid tootmisruumide välja ehitamiseks 
ning seetõttu on lihtsam vajalikud ruumid ren-
tida. Toodi välja ka otstarbekus, ehk tootmis-
ruume oli kohendatud täpselt vajaduse koha-
selt. Positiivsena märgiti ka piirkonnast väl-
jastpoolt tulnud firmade kaasamine. 
Paljud mainisid samuti, et üllatav on maapiir

konnas leida nii mitmeid noori ettevõtjaid. 
Selliste tegevuste toetamine oleks ka üks või-
malus, kuidas kohalikud omavalitsused saak-
sid alustavaid ettevõtjaid toetada oma ettevõt-
lustoetuste  abil. 
Küsisin ka mitmelt konverentsilt osavõtnult 
kommentaari.
Hans-Olof Stalgren, Coompanion Rootsi, pro-
jekti juht: tegemist oli väga ladusalt korralda-
tud üritusega, kus olid tasakaalus ettekanded 
ja ettevõtete külastused. Ettevõtluspesa on 
meetod, mis väärib põhjalikumat uurimist. 
Väga positiive oli, et üritusele oli lisaks rah-
vusvahelisele seltskonnale kaasatud ka hulga-
lised piirkonna noori. 

Toomas Uudeberg, Tamsalu vallavanem, oli 
meeldiv kogeda Cadrina proejkti, kus kool ja 
ettevõte teevad väga sisulist koostööd. 
Indrek Kesküla, Väike-Maarja vallavanem, oli 
meeldiv kogeda, et maapiirkonnas on tegusad 
noored. Piirkonnal on tulevikku. 
Riho Tell, Tamsalu abivallavanem, väga palju 
uut ei olnud leida, mistõttu on hea kogeda, et 
oleme ettevõtluse arendamisel õigel teel.
Elle Allik, PAIK nõustaja, ühiselt tegutsedes 
on võimalik saada paremat tulemust.
Erko Jullinen, konverents oli hea võimalus 
saada osa headest ettekannetest, samuti tut-
vustada oma ettevõtet. Meelsasti osaleks ka 
edaspidistel üritustel.
   Aivar Niinemägi
           MTÜ PAIK juhataja

Konverents oli inspireeriv      Foto: Ülle Leesmaa
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Juba pikka aega on Reformierakond tõrjunud Kesk-
erakonna esitatud astmelise tulumaksu ideed väitega, 
et keskmine eestlane sellest ei võida ning õnn peituvat 
hoopis tulumaksumäära langetamises. Õigus on neil 
selles osas, et keskmine eestlane ei võida NII palju, kui 
võidab näiteks Riigikogu liige või peaminister.
Jutuga aga kedagi rikkamaks ei tee, seepärast räägime 
kõigile arusaadavas arvude keeles. Arvutused näita-
vad, et tulumaksumärra langetamisega 21%-lt 20%-le 
võidab alampalka teeniv inimene 26,6 eurot, keskmist 
palka saav töötaja 97,2, Riigikogu liige aga juba 373 ja 
peaminister koguni 583 eurot aastas. 
On ju selge, et praeguse tulumaksupoliitika jätkumisega 
ebavõrdsus tegelikult veelgi suureneb ehk teisisõnu rik-
kad lähevad rikkamaks ja vaesed vaesemaks. 
Eestis elab materiaalses puuduses aga niigi suur hulk 
inimesi – tervelt viiendik. Vaesus aga sünnitab teatavas-
ti vaid vaesust. Vaene pere ei saa rahapuudusel tarbida 
täisväärtuslikku toitu, nende olmetingimused on kehve-
mad, nende lastel on vähem võimalusi osaleda huvirin-

gides, käia teatris või kontserditel või teisiti oma silma-
ringi avardada. Pealegi püütakse astmelist tulumaksu 
käsitleda kui mingit erandit, mis sunniks Eestit astuma 
teistest erinevat sammu. Tegelikult kehtib Euroopa viies 
kõige rikkamas riigis astmeline tulumaks ja Euroopa 
viies kõige vaesemas riigis ühetaoline tulumaks ehk 
selline, nagu see on praegu Eestis. 
Selleks et jõuda Euroopa viie rikkama riigi sekka, tuleks 
ka õppida nendelt riikidelt, sh nende maksupoliitikast, 
mitte aga nende saavutuste põhjusi maha vaikida.
Kui aga tulla tagasi keskmiste eestlaste juurde, siis ne-
mad võidaksid kindlasti astmelise tulumaksu kehtesta-
misest. Võtame näiteks õpetajad, kelle palk on olnud 
viimastel aastatel pidevalt kõneaineks. Õpetaja keskmi-
ne palk Lääne-Virumaal on 940 eurot. 
Reformierakonna 20%-lise tulumaksu korral on võit 
151 eurot aastas, Keskerakonna pakutud astmelise tulu-
maksu korral aga 303 eurot aastas ehk kaks korda enam. 
Vahe on oluline ja näitab selgelt, et astmelise tulumak-
suga jääb raha rohkem kätte.
    Jaanus Mutli

Rohkem raha kätte!

Keskkonnaamet teatab, et valminud on AS HKScan Estonia (registrikood 
10156832, aadress Saha tee 18, Loo Jõelähtme vald, Harjumaa 74 201) Uu-
deküla broilerifarmi, asukohaga Uudeküla, Tamsalu vald, Lääne-Viru maa-
kond,  keskkonnakompleksloa KKL/324580 ja korralduse eelnõu. Käitiste 
tegevuseks on lihakanade intensiivkasvatus.

Kompleksluba nr KKL/324580 taotletakse seoses lindude intensiivkasva-
tusega rohkem kui 40 000 linnukohta. Kompleksloa ja korralduse eelnõuga 
saab tutvuda Keskkonnaameti Viru regiooni Jõhvi kontoris aadressil Pargi 
15 ning Keskkonnaameti avalikus dokumendiregistris http://www.keskkon-
naamet.ee/sadr/ . Kompleksloa ja korralduse eelnõu on dokumendiregist-
ris registreeritud 22.01.2015 kirjaga V 6-10/13/29845-7. Info telefonil 332 
4423 või e-posti aadressil martin.soot@keskkonnaamet.ee .

Kompleksloa taotluse ja eelnõuga on võimalik tutvuda ning nende kohta 
oma seisukohti ja küsimusi esitada vähemalt 21 päeva jooksul avaliku väl-
japaneku algusest arvates. Ettepanekuid ja vastuväiteid võib esitada Kesk-
konnaametile suuliselt või kirjalikult. Keskkonnakompleksloa andmise või 
andmisest keeldumise otsusest teavitab Keskkonnaamet täiendavalt ametli-
kus väljaandes Ametlikud Teadaanded.

Teade AS HKSCAN ESTONIA 
kompleksloa eelnõu valmimise kohta

MTÜ PAIK korraldab Pandivere piirkonna strateegia arutelu, mis 
toimub 23. Veebruaril 2015 Väike-Maarja seltsimajas kell 15.00.
Piirkonna strateegia on alusdokument LEADER programmi toetuste 

jagamiseks aastatel 2015-2020.

Kutsume avalikule arutelule piirkonna elanikud, kohalikud 
omavalitsused, ettevõtjad ja mittetulundussektori esindajad. 

Kutsume arutelust osa võtma ka Riigikogu liikmete kandidaate.

Osavõtu soovist palun teatada e-mailile aivar.niinemagi@pandivere.eu 
või telefonile 5191 1679 hiljemalt 20. veebruariks.

Buss väljub Rakkest kell 14, Laekverest kell 14.30, 
Simunast 14.45 ja Tamsalust 14.30.

Küsimused:
Kuidas on planeeritud metsade majandamine, kas on näha 

metsamaterjali suuremat kasutamist elektri tootmisel.
Kuidas peaks kooli jõudma kohalik toit.

Kuidas on siseriikliku lisamaksete seisukoht toetuste maksmisel.
Kes on erakonna põllumajandusministri kandidaat.

Milline on eeloleva perioodi suurim väljakutse maa-elu arengus.

Pandivere piirkonna strateegia arutelu

On ütlematagi selge, et planeerides oma tegevust, tugi-
nedes pelgalt kuuldul ja nähtul, ei ole jätkusuutlik lä-
henemisviis. Milline on meie elanike rahulolu kohalike 
avalike teenustega, annab ülevaate Siseministeeriumi 
tellitud ja uuringufirma Saar Poll poolt läbiviidud uuri-
mus „Elanike rahulolu kohalike avalike teenustega“.
Lääne-Virumaal hinnatakse olukorda paari aastataguse 
perioodiga võrreldes teistest valdkondadest enam para-
nenuks järgmistes valdkondades: kergliiklusteed, spor-
timisvõimalused, noorte huviringid- ja huviharidus. 
Kergliiklusteede olukorra paranemist tunnetasid muide 
esimese valikuna üheksa maakonda viieteistkümnest. 
Liikumisharrastajana on mul hea meel näha, et meie 
inimesed hindavad kergliiklusteede rajamist, mis või-
maldavad turvalisemat liiklemist ning laiendavad spor-
timis- ja vaba aja veetmise võimalusi.
Halvenenuks peetakse meil olukorda sõiduteede, pan-
gateenuse ja ühistranspordi osas. Mujal maakondades 
rohkelt kajastust leidnud eriarstiabiga seotud problee-
mid Lääne-Virumaal sedavõrd teravat esiletoomist ei 
leidnud. Pangateenuse kättesaadavus ja mure sektori 
arengute pärast, saab tõenäoliselt põhjendada mitmel 
pool kajastust leidnud pangakontorite sulgemisega. 
Sarnaseid arenguid ja kulude kärpimist esineb ka muu-
des meile olulistes valdkondades, sh postiteenus. Kon-
torite sulgemised ei ole enam erakordne sündmus ku-
sagil kaugel, vaid puudutab juba ka meid. Pangakontor 
Tapal on paljudel veel värskelt meeles. Võsu postkonto-
ri jätkamiseks praegusel moel on panustanud nii kohali-
kud elanikud, Vihula vald kui ka Maavalitsus. Koostöö 
on kandnud vilja ja Maavalitsuseni on jõudnud teave 
sellest, et postkontori üleviimine postipunktiks jääb ära. 
Jätkatakse kõikide seniste teenustega. 
Tänan siinkohal kõiki, kes sellesse protsessi on panus-
tanud. Ühest küljest on need teemad mõistetavad – ini-
mesi jääb vähemaks. Teisalt, piirkonna elujõu säilitami-
ne ja konkurentsivõime tõstmine muutub strateegiliste 
teenuste kadumisel veelgi keerulisemaks. 
Mul on heameel, et vaatamata parendust vajavatele 
valdkondadele teame me kohapeal selgelt, mida maa-
konnana vajame. See teadmine jõuab meieni meie enda 
inimestelt, töövõtjatelt, ettevõtjatelt, kultuuritöötajatelt, 
sporditegelastelt, tootmissektorist ja teenindussfäärist. 
Vabaühendustest ja kogenud omavalitsusjuhtidelt.  
Lääne-Virumaa on jätkuvalt Eesti suuruselt viies 
maakond ja siin elab üle 60 000 inimese. Meie maa-
konnakeskuseks on kõige paremas mõttes kreisilinn, 
arengutele suunatud ja väge täis Rakvere. Suurepära-
sed ühendused pealinnaga, kuurortpiirkonna olemasolu 
ja kindlatel jalgadel põllumajandus on vaid osad meie 
maakonna tugevustest.
Üheks oluliseks piirkonna arengufaktoriks saab eel-

oleval perioodil jätkuv panustamine haridusvaldkon-
da, Euroopa Liidu finantseerimisvahendite oskuslik ja 
piirkonna vajadusi arvestav kasutamine ja turismi ning 
tootmissektorite arendamine. Just tootmises on võima-
lused kõige ulatuslikumad ja tööstuspiirkondade aren-
damine enamustel omavalitsustel seatud prioriteediks. 
Arvestama peab aga tõsiasjaga, et selles valdkonnas 
on piirkondade konkurents tihe. Uusi investeeringuid 
vaagitakse tõsiselt ning kvalifitseeritud töökäte mure on 
meiegi puhul reaalsuseks. 
Siinkohal on seega suuremas konkurentsis tõenäoliselt 
tööstusarendused, mis asuvad kas suuremate linnade ja 
ühenduste läheduses või on tegemist juba olemasole-
vate ja toimivate tööstusparkide arendamisega. Lääne-
Virumaa puhul on kindlasti mõningane eelis Rakverel, 
Kundal, Tapal ja Sõmerul.
Paradoksaalne on see, et kuigi kohalikud elanikud näe-
vad enim arengut kergliiklusteede vallas, siis samuti 
nähakse uuringu põhjal seal ka suurimat parendusva-
jadust ehk soovitakse veelgi enam võimalusi kergliik-
lusteede kasutamiseks. Tean, et sellega on arvestanud 
ka meie omavalitsuste juhid, kes näevad kergliiklusteid 
jätkuvalt ühena piirkonna jaoks olulistest mugavustest, 
turvalisusmeetmetest ja elukeskkonda ilmestavatest 
teguritest. Ei ole ebaolulisi asju – kõik on maakonnas 
oluline, kuid kergliiklusteede olemasolu iseenesest töö-
kohti juurde ei tekita. 
Peapõhjuseks, miks inimene valib piirkonna oma ko-
duks on siiski eeskätt tasuv töökoht, pere traditsioonid, 
piirkonna tasakaalustatud areng, teenuste kõrge kvali-
teet, hea ja turvaline elukeskkond ning muu piirkonna 
elukvaliteeti puudutav. 
Juba lähema aja jooksul esitab Lääne-Viru Maavalitsus 
kooskõlastatult kõikide maakonna  omavalitsusjuhtide-
ga taotluse Lääne-Viru maakonna arendamiseks mõel-
dud projektide rahastamiseks Euroopa Liidu „Piirkon-
dade konkurentsivõime tugevdamine“ meetmest. Tuge 
taotletakse nii ühenduste, turismiobjektide, tööstusalade 
kui linnakeskkonna arendamiseks. Põhisuunaga lisand-
väärtuse tekkeks, sh töökohtade loomiseks või selleks 
sobilike eelduste tekkeks Lääne-Virumaal.
Kokkuvõtvalt saab öelda, et meie inimesed on enamike 
omavalitsuse poolt pakutavate teenustega pigem rahul 
ning hindavad praegust olukorda kas sama heaks või 
paremaks kui mõned aastad tagasi. Väärtustame seda 
kohapealset, kus iga positiivne inimene, ettevõtmine 
või tegu laieneb tema enda pereringist või koduvallast 
kaugemale, puudutades ka ümberkaudseid ning inspi-
reerides ja innustades teisi. Toredad inimesed, nende 
ettevõtlikkus, abivalmidus ja vahvad teod muudavad 
paremaks meid kõiki, ka numbreid.
   
   Marko Torm
  Lääne-Viru maavanem

L-Viru rääkivad numbrid

Enampakkumise objektid ja alghinnad
1.Anna Haava tn 11 kinnistu (katastritunnus 78801:004:0046) pindalaga 
2345 m2 asukohaga Tamsalu linnas, Tamsalu vallas. Maa sihtotstarve toot-
mismaa. Alghind kaks tuhat viissada (2 500.-) eurot;
2. Tamsalu mnt 3 kinnistu (katastritunnus 78702:002:0228) pindalaga 5293 
m2 asukohaga Vajangu külas, Tamsalu vallas. Maa sihtotstarve ärimaa. Alg-
hind viis tuhat (5000.-) eurot.
3. Jaaguõue kinnistu (katastritunnus 78702:001:0133) pindalaga 0,4 ha, asu-
kohaga Kerguta külas, Tamsalu vallas. Maa sihtotstarve elamumaa. Alghind 
üks tuhat (1 000.-) eurot;
4. Keskküla kinnistu (katastritunnus 78601:001:0014) pindalaga 3944 m², 
asukohaga Metskaevu külas, Tamsalu vallas. Maa sihtotstarve elamumaa. 
Alghind kolm tuhat (3 000.-) eurot;
5. Liini kinnistu (katastritunnus 78701:005:0093) pindalaga 0,6 ha asukoha-
ga Alupere külas, Tamsalu vallas. Maa sihtotstarve elamumaa. Alghind üks 
tuhat (1 000.-) eurot;
6. Kalevipoja tee 6 kinnistu (katastritunnus 78701:002:0103) pindalaga 0,2 
ha asukohaga Assamalla külas, Tamsalu vallas. Maa sihtotstarve tootmis-
maa. Alghind üks tuhat viissada (1 500.-) eurot;
7. Toome põik 1a kinnistu (katastritunnus 78601:001:0074) pindalaga 334 
m² asukohaga Tamsalu linnas, Tamsalu vallas. Maa sihtotstarve elamumaa. 
Alghind kuussada (600.-) eurot.
8. Vana-Tooma kinnistu (katastritunnus 78601:001:0040) pindalaga 2404 m² 
asukohaga Piisupi külas, Tamsalu vallas. Maa sihtotstarve maatulundusmaa. 
Alghind viissada (500.-) eurot;

Täiendav info telefonil 322 8435 ja valla kodulehelt.

Pakkumise esitamise aeg ja koht
Kirjalik pakkumine kinnistu ostmiseks tuleb esitada Tamsalu Vallava-
litsusele hiljemalt 06.märtsil 2015.a kell 10:00 aadressil: Tehnika tn 1a, 
46107 Tamsalu linn, Tamsalu vald.

Tamsalu Vallvalitsus kuulutab välja 
kirjaliku enampakkumine vallale 
kuuluvate kinnistute müügiks

Eesti Põllumajandusmuuseum kogub meenutusi 
kolhoosisööklate kohta eesmärgiga koostada sel tee-
mal näitus. Oodatud on ka fotod, menüüd jne. 
Tulemused kuulutatakse välja Eesti Põllumajandus-
muuseumis 10. oktoobril.
Suunavad küsimused: 
Kus asus söökla, mida kirjeldate? Mis aastatel te seal 
käisite? Kas see oli ühendatud kaupluse, (suuremates 
majandites) restoraniga vms? Kuidas vaatas rahvas 
sööklas söömisele (luksus, igapäevane asi vms)? Kui 
jõukohased olid hinnad? Kas söökla tõttu oli võima-
lik kodus mõni söögikord päevas valmistamata jätta? 

Mida arvati söökla hügieenist, teenindusest? Kirjeldage 
mõnda paremat/halvemat toiduelamust sööklas. Milli-
sed olid suhted söökla töötajatega? Kuidas kasutasid 
töötajad toodangu ülejääke? Kas kohalikud inimesed 
olid oma söökla üle uhked? Kas majandi juhtkond, kü-
lanõukogu jms viis sinna tähtsaid külalisi? Kas inime-
sed võrdlesid sööklat teiste majandite omadega? Mis sai 
sööklast pärast põllumajandusreformi?

Vastused palume saata aadressil Eesti Põllumajan-
dusmuuseum, Pargi 4, Ülenurme, 61714 või aadres-
sil kaarel.vissel@epm.ee

KÜSIMUSTIK MAJANDISÖÖKLATE KOHTA
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Maalehe 15. jaanuari numbris avaldas ajakirjanik Rein Sikk 
artikli „ Tamsalu kultuurimaja segane saatus ajab rahval harja 
punaseks“. 
Olen seisukohal, et Rein Sikk on avaldanud pealiskaudse, võ-
hikliku ja pahatahtliku artikli, sellega  rikkunud head ajakir-
jandustava ning ajakirjaniku kutse-eetikat. Ta on oma ajalehe-
loos vaikinud tegelikest probleemidest ning näidanud Tamsalu 
Vallavolikogu kultuuri- ja spordikomisjoni ja selle esimeest 
vaid negatiivses valguses. See ei sobi kokku demokraatliku 
ühiskonna arusaamaga ajakirjandusest kui kommunikatsioo-
nivabaduse tagatisest. Seejuures Rein Sikk kinnitas oma häid 
kavatsusi nii, tsiteerin:“ Mind huvitab eelkõige selgus, et asjast 
aru saada. Kui selgus on majas (ka teie abiga, loodan) siis ot-
sustan, et kas ja kuidas asja käsitleda“. 
Nüüd, pärast artikli ilmumist Maalehes näen, et Rein Sikk kas 
ei suutnud või ei tahtnud probleemi olemusest aru saada. Ma 
püüdsin teda abistada nii palju kui võimalik, saatsin talle kõik 
materjalid. Kinnitasin, et kõnealune ülevaade ei pretendeeri 
üksikasjalikule majandusanalüüsile või täpsele tegevuskava-
le, kuid selle eesmärgiks on algatada mõttevahetus volikogus 
ning ka kogukonnas ning jõuda ühe aasta jooksul volikogu-
poolsetele järeldustele. Oma artiklis Tamsalu Ajalehes rõhuta-
sin, et nii Tamsalu Gümnaasiumis kui ka spordikompleksis on 
piisavalt vabu ruume harjutamiseks (s.h. pesemisvõimaluste-
ga). Seega oleks otstarbekas viia ringide tegevus üle Tamsalu 
Spordikompleksi ja Tamsalu Gümnaasiumisse. See on ümber-
kujundamise juures tähtsaim moment, sest tagab ringide tege-
vuse jätkumise! Ka valla suurüritused on võimalik korraldada 
Tamsalu Gümnaasiumi saalis. Kultuuri- ja spordikomisjoni et-
tepanekud on ühe komisjoni ettepanekud, mis andsid tõuke ja 
hetke seisuga ongi käivitunud arutelu volikogu komisjonides; 
volikogu täiskogule on antud informatsiooni, kuid täiskogu 
pole teemasse veel jõudnud süveneda ning pole mingeid ot-
suseid tehtud! Volikogu-poolsed järeldused võivad ka öelda, 
et midagi ei muutu ning kõnealuses valdkonnas toimib kõik 
muutusteta. Või vastupidi, jõutakse sinna, et Tamsalu Kultuu-
rimajast saab regiooni tähtsaim vaba aja veetmise koht, kus 
elu keeb ja pulbitseb ning tuleb hakata parklaid juurde ehi-
tama! Võite kindlad olla, et komisjoni ühegi liikme eesmärk 
ei ole kultuurimaja tingimusteta sulgemine. Tamsalule oleks 
kasulik, kui kultuurimajas toimuks arvukalt vabaajaüritusi ja 
omatulu suureneks. Arutelu tulemusena peamegi jõudma min-
gite lahendusettepanekuteni! Võtame siis ajakirjaniku leheloo 
üksipulgi läbi!  
Rein Sikk kirjutab: „Just nimelt selleks ajaks (2018.a.) on kin-
ni pandud maja, mida professor Mart Kalm nimetas Lääne-Vi-
ru XX sajandi ehituspärandiks, tehes ettepaneku hoone kaitse 
alla võtta“. Huvitav, millistest allikastest Rein Sikk lähtub, kui 
nimetab konkreetse aja?! Tamsalu Vallavolikogu kultuuri- ja 
spordikomisjoni poolt koostatud Vallavolikogu kultuuri- ja 
spordikomisjoni ülevaade valla spordi- ja kultuuriasutuste te-
gevuse kohta ning ülevaate seletuskiri seda ei ütle. Ei komisjoni 
esimees ega komisjoni liikmed seda ei väida. Meie lugupeetud 
ajakirjanik algul väidab, et „kohalikus lehes käis vallavolikogu 
kultuuri- ja spordikomisjoni esimees Andrus Freienthal välja 
plaani kultuurimaja kinni panna“. Seejärel kohe möönab, et 
„Otsesõnu komisjoni esimees Andrus Freienthal seda välja ei 
öelnud“. Väites, et Tamsalu Kultuurimaja hoonekarp on nime-
tatud ehituspärandiks või teatud arhitektuuristiili esindajaks, 
tuleb teha selget vahet, kas tegemist on ametlikult kaitsealuste 
hoonete nimekirja kandmisega või ükskõik kui autoriteetsete 
arhitektuurispetsialistide arvamusega. Fakt on see, et Tamsalu 
kultuurimaja hoone ei ole ametlikult kaitsealune ehituspärand. 
Uuema arhitektuuri kaardistamiseks on Kultuuriministeeriumi 
tellimusel aastatel 2007-2012 läbi viidud projekt „Eesti 20. 
sajandi (1870-1991) väärtusliku arhitektuuri kaardistamine 
ja analüüs.“ Nimetatud projekti raames ei ole Tamsalu vallas 
asuvate ehitiste kohta eksperdihinnanguid koostatud ja seega 
ei ole praegu päevakorras ühegi 20. sajandi objekti mälesti-
seks tunnistamine. Küll aga on Tamsalu vallas hinnatud väär-
tuslikuks 16 erinevat hoonet või rajatist ja Muinsuskaitseamet 
soovitab neid ehitisi säilitada ja hoida arhitektuurset väärtust 
planeeringute ja projekteerimistingimuste kaudu. Selles loe-
telus on teiste hulgas Tamsalu kultuurimaja hoone, Põdrangu 
sovhoosi kontorihoone Sääsel, Tamsalu raudtee jaamahooned, 
Porkuni Kooli vana kompleks. Igaüks oskab ise hinnata iga 
konkreetse objekti tänast seisundit.
Jah, nii komisjon kui ka mina oleme ka täna endiselt seda 
meelt, et Tamsalu Kultuurimaja hoonekarp on liiga suur ja ku-
lukas rajatis ning selle omamine ja ülalpidamine ei ole vallale 
pikemas perspektiivis jõukohane, kui selle kulud ei vähene või 
omatulu ei suurene!  Tamsalus on palju inimesi, kes seda mõtet 
toetavad. 2014.a. olid kultuurimaja kulud 138950 € ja omatulu 
16485 €. 
Kellega Rein Sikk Tamsalus kohtus?! Kultuurimaja juhatajaga 
Tiia Uudebergiga, viimase vallavanemast abikaasaga Toomas 
Uudebergiga ja ringijuhiga Kadri Kasega. Rein Sikk ei kohtu-
nud  Tamsalu Vallavolikogu kultuuri- ja spordikomisjoni liik-
metega ega küsinud arvamust Tamsalu inimestelt. Näiteks 
neilt, kes maksavad makse, aga töötavad kaugel Tamsalust ja 

oma igapäevatoimetuste tõttu ei jõua sageli kultuurimajja!
Nii komisjoni ülevaade kui minu artikkel räägivad valla rah-
vaarvu vähenemisest, inimeste elustiili muutustest, valla eel-
arvest ja selle võimekusest, inimeste väljaspool valda tööta-
misest. Rein Sikk jätab selle kõik tähelepanuta ja laseb koos 
kultuurimaja juhatajaga lahti nutulaulu kultuurimaja 2018. 
aastaks kinnilöödud akendest. 
Artiklis kinnitab Tiia Uudeberg: „Kultuurimajas tegutseva-
te ringide-rühmade arv on 31, rühmade liikmeid 461“. Taas 
ebatäpsused või siis tahtlik bluffimine. Tamsalu valla aren-
gukavasse suruti tandemi kultuurimaja juhataja-vallavanem 
poolt sisse number 452 kultuurimaja ringide liikmete arvuks. 
Kui kultuurimaja juhatajalt sai palutud ringide nimekirja, siis 
ilutsesid selles ka kultuurimajas ruume üürivad erinevate reli-
gioossete konfessioonide kogudused. Kooskõlas Eesti Vaba-
riigi Põhiseaduse §40, mis ütleb, et Eestis ei ole riigikirikut, ei 
saa olla ka KOV-i asutustes tegevus- või huviringidena kirjas 
usuühendusi. Tamsalu kultuurimaja ringijuhid ei juhenda seal 
tegutsevaid usuühendusi, sest see pole KOV-i ülesanne ning 
selleks puudub pädevus. Me oleme osa kristliku maailma kul-
tuuriruumist, kuid usuühendused on oma tegevuses iseseisvad. 
Seega ei ole Tamsalu kultuurimajas ruume kasutavad kogudu-
sed kultuurimaja ringid. Et ei jääks vääritimõistmist, toonitan, 
et kogudused, kellel puuduvad enda ruumid, on teretulnud 
üürima ja kasutama kultuurimaja ruume, kuid kultuurimaja 
ringidena neid kirja panna ei saa. Seega vähendame arvu 65 
võrra. Samuti pole Tamsalu Pensionäride Ühing „Igihaljad“ 
oma ligikaudu 40 liikmega kultuurimaja ring. Nad tegutsevad 
oma eestvedaja juhendamisel kultuurimajast sõltumatu klubi-
na valla poolt korrastatud ruumides hoone eraldi sissepääsuga 
tiivas. Kui võtta veel maha niinimetatud mujal tegutsevad rin-
gid (allikas KM koduleht), jääb alalisi kasutajaid maksimaal-
selt 300). Näiteks Tamsalu Naiskoor, kes tegutseb juba aastaid 
koolimajas, loeti kultuurimaja statistika osaks. Samuti mujal 
tegutsevad muud rühmad. Kui aga arvestada, et ligikaudu 40 
inimest on mitme ringi liikmed üheaegselt, siis inimesi, kes 
kasutavad ringide liikmetena kultuurimaja, jääb ligikaudu 250. 
See pole küll koht, kus täpset matemaatikat teha, kuid näitasin, 
et see moment ajakirjaniku loos on järjekordne bluff. Kuid kul-
tuurimaja juhataja peaks ju seda kõike teadma!
Ajakirjanik väidab, et aastal 2013. oli kultuurimajas 161 sünd-
must, neis osales 20 412 inimest ehk neljakordne valla elanike 
arv huvilisi. Minu küsimuse peale, kuidas on niisugune num-
ber saadud, vastas kultuurimaja juhataja, tsiteerin: „Sündmus-
te osalejate arv on umbkaudne: see sisaldab müüdud piletite 
arvu, kutsete arvu,  kõiki kes antud kultuurisündmusega seo-
tud on - korraldajad, esinejad. Tasuta sündmuste puhul vaatad 
hinnanguliselt palju rahvast saalis on, või palju pannkooke 
lastehommikul ära söödi. Kunstinäituste puhul oleme arves-
tanud näitusekülastajaks 500 inimest, tegelikult on aga palju 
rohkem, sest näitust vaatavad kultuurimaja ringide liikmed kui 
ka kultuurimaja külalised. Välisündmustel püüad umbkaudselt 
loendades inimeste arvu teada saada. Nt Porkuni päeval on 
esinejad, korraldajad, atraktsioonide teenindajad tünnisõidus 
võistlejad, küla- ja lastevõistlustel osalejad, külalised, jt.“ 
See number on ju täielik bluff! Aga põhimõtteliselt ei oma see 
hetkel tähtsust, vaatamata oma inetusele.
Rein Sikk jätkab: „Huvitav, et veel 2013. aasta kohalike vali-
miste eel oli Freienthal koos oma valimisliiduga Tamsalu Vald 
seda meelt, et kultuurimaja tuleb renoveerida“. Tegelikult on 
kõige huvitavam seejuures see, et Freienthal koos oma vali-
misliiduga ei olnud seda meelt, et kultuurimaja tuleb reno-
veerida. Kuidas siis asi tegelikult oli?! Valimisliidu Tamsalu 
Vald moodustanud inimeste viimasel valimistepäeva eelsel 
koosolekul Tamsalu Gümnaasiumis arutasime läbi oma vali-
misprogrammi. Sellel koosolekul küsis üks kandidaatidest, et 
kas Tamsalu kultuurimaja hakatakse remontima. Vallavanem 
Toomas Uudeberg vastas, et lähiajal pole see võimalik, sest 
vallal vastavad vahendid lähiaastatel puuduvad. Koosolekul 
arutatud tegevusprogrammis oli niisugune formuleering ja sel-
le muutmist keegi valimisliidust ei nõudnud:
Valla kulude optimeerimine; s.h. ka vajadusel vallaasutuste re-
organiseerimine:
- Vajangu Kooli ümberkorraldamine   
- raamatukogude võimalik ümberkujundamine
- kultuuri- ja sporditegevuseks optimaalsete tingimuste loomi-
ne
Vallavanem Toomas Uudeberg vastutas meie programmi aval-
damise eest ajakirjanduses ning ta tegi ainuisikulise otsuse, kui 
muutis formuleeringut ja kirjutas „alustame Tamsalu Kultuu-
rimaja renoveerimist“. Sellel teemal on meil olnud vallavane-
maga ka tõsised jutuajamised.
Rein Sikk jätkab, et (Tiia) Uudebergi häirib eelkõige see, et 
valla kultuurikomisjon, mille liikmete hulka pole arvatud valla 
kultuurijuhti (loe kultuurimaja juhatajat), ajab asju nurga taga, 
selle asemel, et aru pidada, kuidas edasi minna. Selle peale 
tahaks hüüatada: „Tule taevas appi!“. Kordan ennast ja tsi-
teerin valla põhimäärust, mis tugineb Kohaliku omavalitsuse 
korralduse seadusele (KOKS):“ Volikogu komisjoni esimees 
ja komisjoni esimehe ettepanekul aseesimees valitakse voliko-

gu liikmete hulgast salajase hääletamise teel volikogu poolt-
häälte enamusega. Komisjoni liikmed kinnitatakse komisjoni 
esimehe ettepanekul volikogu poolthäälte enamusega avalikul 
hääletamisel.“ Ning komisjoni õigustest:“ Komisjonil on õigus 
algatada volikogu õigusakti eelnõu; algatada arutelusid; teha 
ettepanekuid volikogu istungi päevakorra, volikogu ja teiste 
komisjonide menetluses olevate volikogu õigusaktide eelnõu-
de kohta; saada vallavalitsuselt komisjoni menetluses oleva 
küsimusega seotud täiendavaid dokumente ja teavet; kaasata 
oma töösse asjatundjaid ja tellida ekspertiise, kooskõlastades 
selle eelnevalt volikogu esimehega. Me ju olemegi algatanud 
arupidamise, et kuidas edasi minna!
Tuleb välja, et vallaasutuse juht ei tea midagi KOKS-ist, val-
la põhimäärusest ja võimude lahususe põhimõttest. Kas voli-
kogu kui kohalik kõrgeim poliitiline võimuorgan, peab oma 
komisjonide koosseisu kooskõlastama vallaasutuse (loe kul-
tuurimaja) juhiga?! Komisjoni esimees on vaba oma valiku-
tes, keda kutsuda osalema komisjoni töös! Nii nagu ei koos-
kõlasta volikogu vallavanema kandidaati allasutuste juhtidega, 
ei kooskõlastata ka komisjoni liikmeid ei vallavalitsusega 
ega  allasutuste juhtidega! Täpselt nii nagu ei pea vallavanem 
kooskõlastama volikoguga allasutuste töötajaid. Juhul muidu-
gi, kui struktuur on paigas ja vahendid eelarves olemas. Tiia 
Uudeberg kurdab, et komisjon ajab asju nurga taga?! Kui kul-
tuurimaja juhataja arvates nurgatagused kohad on Tamsalu 
spordikompleks, Vajangu raamatukogu, Tamsalu kultuurima-
ja, Tamsalu gümnaasium, Tamsalu vallamaja, Tamsalu raa-
matukogu, siis jah, tõesti oleme oma asju ajanud nurga taga. 
Kultuuri- ja spordikomisjoni vallaasutustes toimunud väljasõi-
dukoosolekutel osales alati konkreetse asutuse juht. Sealhul-
gas ka koosolekul 13.02.2014.a. Tamsalu kultuurimajas, kus 
osalesid kultuurimaja juhataja ja volikogu esimees. Jätkame 
oma komisjoni väljasõidukoosolekuid, 22. jaanuari koosolek 
toimus Tamsalu raamatukogus, järgmise koosoleku planeeri-
me Assamalla raamatukogus ja nii edasi. Vallaasutuste juhid 
on osalenud komisjoni koosolekutel suure huviga ja aktiivselt. 
Komisjoni praegune koosseis on esimese aasta jooksul korral-
danud 11 koosolekut.
Mind aga eelmise volikogu koosseisu esimehena häiris see, et 
eelmise kultuuri- ja spordikomisjoni tegevuse kohta algatati 
Ida Prefektuuri Jõhvi politseijaoskonna korruptsioonivasta-
se võitluse osakonna poolt väärteomenetlus. Komisjon, mille 
liikmeks oli ka pr. Tiia Uudeberg ning mitmete kodanikuühen-
duste esindajad, jagas mittetulundusühingutele toetusi, kus-
juures asjasthuvitatud isikud ennast arutelust ja hääletamisest 
ei taandanud. Koosolekuid protokollis komisjoni koosseisu 
mittekuuluv vallavanem Toomas Uudeberg! Raha eraldati ka 
näiteks MTÜ-le Tamsalu kunst, mille juhatuse liige on Tiia 
Uudeberg. See on ju otseses vastuolus Korruptsioonivastases 
seaduses sätestatuga. Toonane komisjon viis nelja aasta jook-
sul läbi 4 – 5 rahajagamise koosolekut ja sellega komisjoni töö 
piirdus. 
Mina komisjoni esimehena pidasin otstarbekaks kutsuda ko-
misjoni koosseisu inimesi, kes valdavalt ei oleks seotud vallaa-
sutustega ja kodanikuühendustega, vaid võtaksid vabaaja tege-
vusi valla kontekstis tervikuna. Seda sajaprotsendiliselt vältida 
ei õnnestunud, kuid pean komisjoni koosseisu neutraalseks ja 
tasakaalustatuks. Volikogu komisjon pole mitte vallavalitsuse 
käepikendus vaid volikogu poliitiline institutsioon, kes algatab 
arutelusid, menetleb otsuste eelnõusid, teeb volikogule ettepa-
nekuid! Mulle näib, et volikogu kultuuri- ja spordikomisjoni 
praeguse koosseisu aktiivsus häirib nii mõndagi inimest Tam-
salu kultuurimajas!
Rein, selle Kadrina Siku, kirjutis on pealiskaudne, üleolev, 
irooniline ja kubiseb valeväidetest ning tahtlikust desinformat-
sioonist. Ajakirjanik ei ole suutnud jääda erapooletuks vaatle-
jaks, tema kirjutisest kumab selgelt läbi perekond Uudebergide 
tellimustöö. Oleks tulnud teha asi endale selgeks ja kirjutada 
üleriigilisest probleemist, milleks on vähenev rahvaarv, väljas-
pool kodukohta töötamine, inimeste elustiili muutused, vae-
suvad kohalikud omavalitsused ja nende „kaelas rippuvad“ 
nõukogudeaegsed hoonemürakad. See on probleem, mida on 
vaja lahata! Artikkel meenutab Mark Twaini tuntud jutustust 
„Kuidas ma toimetasin põllumajanduslikku ajalehte“.
Esitasin Rein Sikk’u artikli kohta ajalehele Maaleht vastu-
lause, mis ilmus väljaande 22. jaanuari numbris. Samaaeg-
selt on heameel tõdeda, et Virumaa Teatajas Eva Klaasi poolt 
15.01.2015.a. avaldatud artikkel „Tamsalu kultuurimaja segane 
saatus ajab inimesed ärevile“ on tasakaalukas ja neutraalne.
Ma mõistan, et see lärm, mis on kultuurimaja poolt vallavane-
ma vaikival heakskiidul tõstetud kultuuri- ja spordikomisjoni 
poolt koostatud ülevaate peale, on mõeldud tähelepanu eema-
lejuhtimiseks tegelikest probleemidest. Niinimetatud kultuu-
rirahval pole plaaniski osaleda mõtestatud arutelus selle üle, 
kas on võimalik ja kui on võimalik, siis mida teha, et Tamsalu 
kultuurimaja oleks aktiivne vabaaja tegevuste koht. 
Samuti juhitakse tähelepanu kõrvale sellest, et praegust valla-
vanemat pole kunagi huvitanud ettevõtluse areng ja töökohtade 
tekkimine. Osalesin 21. jaanuaril Tapal Hagar AS leivatehase 
uue osa avamisel. Korrastati ka vana osa ning nüüd on ettevõt-
te kogu tootmiskompleks kaasaegse ja nägusa ilmega. See oli 
minu jaoks üheaegselt nii kurb kui ka rõõmus sündmus. 

Mis tegelikult ajab rahval harja punaseks ?!
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Pühakiri õpetab, et kui sind löödakse vastu ühte 
põske, siis keera teine ette. Kuid see peab olema 
tugevalt põhjendatud. Kahju, et kultuuri- ja spor-
dikomisjonis paberile pandu on võtnud läbi aja-
kirjanduse sellise süüdistatava tooni. Luban, et ei 
tarvita ajaleheruumi liiast ja kurjast. Kuid ei saa 
ju vaikides pealt vaadata, kuidas sind ja su lähe-
dasi avalikult mõnitatakse, süüdistatakse nn kor-
ruptiivses ja omakasupüüdlikus tegevuses. Ei ole 
Tamsalu Kultuurimaja ja seal tehtav kultuuritöö 
minu ja mu abikaasa isiklik asi. 
Ajakirjanik Rein Sikk (kes on Kadrina vallale-
he toimetaja ja Maalehe ajakirjanik) oli lugenud 
Tamsalu Ajalehest Andruse artiklit. Selle peale 
saatis ta mulle kui vallavanemale ametlikule e-
posti aadressile paar küsimust, millele palus vas-
tust. Vallavanemana vastasin konkreetse hetke-
seisu teadmisega ja sellega asi piirdus. Väidetavat 
kokkusaamist vallavanem Toomas Uudebergi ja 
ajakirjanik Rein Siku vahel EI TOIMUNUD 
Tamsalus ega ka mujal. 
Kultuurimaja ringides ja seotud üritustel käivate 
inimeste ja osalejate arvestamise metoodika ei 
ole täpselt kirjeldatud. Küll on aga igati mõist-
lik, kui selles majas on kooskäimise koha leidnud 
inimeste vabatahtlikud ühendused, kes oma vaba 
aega ühiselt sisustavad (eakad, usuühendused, 
mälumängijad). Samuti pakutakse vallarahvale 
lisateenuseid (silmade kontroll, laadad, jms.) . 
Andrus, sinu hinnang, et kultuurimaja kasutajate 
arvu surus arengukavasse sisse tandem vallava-
nem ja kultuurimaja juhataja, on puhtalt subjek-
tiivne. Arengukava dokumendi valmistab ette 
valla arenguosakond, korjates andmed kokku otse 
allasutustelt. Ja numbrid olid sellised. Samuti lä-
bis arengukava kõik volikogu komisjonid. 
Vihje, et eelmise volikogu koosseisu kultuuri- ja 
spordikomisjoni töö oli suunatud vallavanema 
poolt, on pehmelt öeldes vale. See, et vallavanem 
oli komisjoni koosolekul, oli tollase komisjoni 
esimehe Heiki Halliku tahe. Samuti protokolli 
tegemine. Et protokolli jäi märkimata seotud ini-
meste hääletusel mitteosalemine, oli tõesti vor-
mistamise viga. Kuid, mis tegevuste jaoks raha 
eraldati ja kasutati, ei seadnud keegi kahtluse 
alla.  
Rein Sikk, tuntud kui kultuurihuviline ja terava 
sulega ajakirjanik, on oma artiklis andnud hin-
nanguid võib olla süvenemata lõpuni kõikidesse 
terminitesse. Jäägu see ajakirjaniku vastutus-
valdkonda. Kuid kindlasti pole see perekond 
Uudebergide tellimustöö. Ütlen seda täie vastu-
tustundega. Väide, et vallavanemat pole kunagi 
huvitanud töökohad, on meelevaldne süüdistus. 
Ja seda on tänases Eesti oludes hea süüdistada. 
Vaadates Eesti omavalitsustes toimuvat, tõdeme 
töökohtade puudust enamuses maavaldadest, väl-
ja arvatud Tallinna ja Tartu lähivallad. Aga see, 
et ma igal kokkusaamisel töökohtade tekkest ei 
räägi, ei tähenda, et see ka minu jaoks tähtis pole. 

Vallavanemana on mul kõik eluvaldkonnad täht-
sad. Kas rahvaarvu vähenemine on täna ainult 
Tamsalu valla probleem?  Tänases  lehes kirjuta-
sin väikese ülevaate Lääne-Virumaa ja Tamsalu 
valla rahvastiku muutusest 2014. aastal. Kogu 
Lääne-Viru omavalitsustes on rahvaarv langenud. 
Tamsalu vallal on naaberomavalitsustega võrrel-
des läinud natuke paremini, meie valla rahvaarvu 
suhteline vähenemine on väiksem. Oli seda ka 
2013. aastal. 
Loomulikult on ka minul kahju Hagari tootmise 
Tamsalust ärakolimisel, kuid juba AS Halliku äri-
plaanis oli tootmise koondamine ühte suuremas-
se tootmiskompleksi Tapale. Omavalitsus ei saa  
siin kätt vahele panna, äri tegemist juhib kasumi 
teenimine. Ei läinud ju ettevõte ära vallast olene-
vatel põhjusel.
Oleme vallavalitsuses püüdnud selle poole, et 
ettevõtlusele ja ettevõtlikkusele saab kaasa ai-
data juba koolist ja kohapeal. Oleme vallas juba 
aastaid korraldanud ettevõtluskursuseid, kus on 
osalenud ka koolinoored,  korraldanud alustava ja 
noore ettevõtja koolitusi vallamajas, vallaeelar-
vest on võimalik taotleda algaja ettevõtja toetust. 
Samuti on paljud valla  ettevõtjad saanud toetust 
Leader meetmest. Vallavalitsuse töös on oluline, 
et ettevõtja saaks kiirelt abi vallast sõltuva  vajali-
ku bürokraatliku  asjaajamise  läbimurdmisel.  
Täna on heameel tõdeda, et Tamsalu tööstusalal 
tegutseb 6 väikefirmat, kes kõik on paari viimase 
aasta jooksul taotlenud ja saanud toetust kohali-
kust EL LEADER meetmest ja annavad lähes-
tikku toimetades üksteisele koostööenergiat. Osa 
nendest tublidest noortest on läbinud eelpoolmai-
nitud ettevõtluskoolitused. Loodan siiralt nende 
firmade kasvule ajas ja kus juba midagi toimib, 
näitab praktika, et sinna hakkab tasapisi tegijaid 
juurde tulema.
Tänases Tamsalu arengus  ja vallainimeste või-
maluses näen ma kindlasti ka head asukohta kiire 
reisirongiühendusega suurte keskuste, Tallinna ja 
Tartu vahel. Jätkama peame panustamist heasse 
elukeskkonda, avalikesse teenustesse ja väikeet-
tevõtluse toetamist. Loomulikult saame seda teha 
jõukohase tempo ja sammu pikkusega. 
Kahju, et olin sunnitud ajaleheruumi kasutama 
enda ja lähedaste kaitsmiseks, kuid ma ei saa 
lasta endale omistada tegusid, mida pole teinud. 
Kuna ise ei pea eetiliseks ajalehe kaudu kedagi 
hindama hakkama, siis siinkohal lõpetan. Kuid 
ühe hinnangu siiski annan - kui sa Andrus pidasid  
Rein Siku artiklit pahatahtlikuks, siis sinu artik-
kel minu suhtes ületab selle.
Et aga Tamsalu kultuuriteema on täna soojaks 
räägitud, siis loomulikult on vaja arutelud viia lõ-
puni. Aga kogukonda kaasates ja arvestades nii, 
et sellest kogukonnale ka kasu on.  

Kõigile mõtestatud elukeskkonda soovides
Lugupidamisega Toomas Uudeberg, vallavanem 

13.02 (R) kell 10.00  „SILMARÕÕM“ silmakontroll
13.02 (R) kell 19.00  Jaak Joala mälestuskontsert lauluklassilt. Pilet 2€
20.02 (R) kell 18.00  KINOÕHTU lastele: „Sipelgapoiss“. Pilet  2€
20.02 (R) kell 19.30  KINOÕHTU täiskasvanutele: Elmo Nüganeni tuliuus 
   mängufilm „1944“. Pilet 2€
15.02 (P)  LAAT. Korraldab Silvi Pärn. Tel 58050167.
21.02 (L) kell 17.00  Vabariigi 97.aastapäeva tähistamine. Kontsert-aktus. 
   Tublide vallakodanike austamine.  
   Pakutakse vahuveini ja torti.
23.-25.02 (E-K)  12.00-20.00 Riigikogu eelvalimised
24.02 (T) kell 07.32  Lipu heiskamine vallamaja ees
   Kella 10st alates leinakimpude asetamine Tamsalu, 
   Loksa, Vistla ja Assamalla mälestusmärkidele
 kell 11.00-15.00  Vabariigi aastapäeva MATK ÜMBER MAAILMA 
   Vajangule.
   Matkasupp alates kella 12.00st Vajangu kooli sööklas.
Veebruar  Näitus riigiarhiivilt „Metsavenna elu“  Tasuta.

01.03 (P) kell 9.00-20.00  RIIGIKOGU VALIMISED
14.03 (L) kell 19.00  Vana Baskini teater, etendus „ÕNNENUMBRID“
22.03 (P) kell 11.00  Beebide lusikapidu
28.03 (L)  Stiilipidu „Issanda loomaaed“. Kontsert, tants, trall

 

05.02 kell 19:00–21:00 Lääne-Virumaa 2015.a. Rahvaliiga II ring võrkpallis
   Mängivad Tamsalu-Kadrina
06.02 kell 20.15  Korvpall Tamsalu Los Toros-BC Tarvas/Rakvere SK
19.02 kell 19:00–21:00 Lääne-Virumaa 2015.a. Rahvaliiga II ring võrkpallis
   Mängivad Tamsalu-Laekvere
20.02 kell 20.15   Korvpall Tamsalu losToros-Rakke

13.03 kell 20.15   Korvpall Tamsalu Los Toros-Simuna
27.03 kell 20.15    Korvpall Tamsalu Los Toros-Tapa jalaväe brigaad

Kultuuriüritused

Spordikalender

Veebruar:

Märts, eelinfo:

Kommentaariks artiklileKurb seepärast, et Tamsalu leivatehas on saanud ajalooks ja kadunud mitukümmend töö-
kohta. Rõõmus seepärast, et tehas jäi siiski lähipiirkonda ja Tapal saavad tööd ettevõtte 
Tamsalu tootmises seni töötanud inimesed.
Tiia Uudeberg kaebleb selle üle, et laste ja täiskasvanute huviringidel oleks koolimajas 
ja spordihoones ebamugav. Ta kurdab, et 2018. aastaks on kultuurimaja aknad laudadega 
kinni löödud! Aga miks ei muretse vallaasutuse juht selle pärast, et vallast kaovad tööko-
had ja Tamsalu keskel asuv suur hoone jääb kasutuseta!? 
Järgmine Tamsalu jaoks väga terav probleem on hooldekodu. Kui paljud vallarahvast 
teavad, mis seisus on meie hooldekodu Sääsel?! See pole koht, kus on võimalik vääri-
kalt vananeda, asutuse kehvad tingimused seda lihtsalt ei võimalda. Me oleme sunnitud 
võimalikult kiiresti tegutsema ja ellu viima Vajangule kaasaegse ja inimsõbraliku hool-
dekodu rajamise plaani. Aga „kultuurirahvast“ see ei huvita, huviringidel peab igal juhul 
mugav olema!
Tööealiste inimeste harja ajab punaseks see, et Tamsalus töökohtade arv järjest väheneb. 
Kuid nagu näha, ei huvita see vallavanemat ja meie „kultuurijuhti“. Kui pole tööd, pole 
ka sissetulekut ja puudub võimalus elada inimväärset elu. Kui pole töökohti, ei ole rah-
vas huvitatud ei kultuurimajast, ei spordihoonest, ei raamatukogudest. See on väga liht-
ne, mõistke ometi seda! Inimesed jäävad siia ja tulevad elama ainult juhul, kui läheduses 
on sobiv töökoht. Siis uuritakse lasteaedade ja kooli kohta ning alles seejärel vaba aja 
veetmise võimaluste kohta.
Ma ei välista, et ilmub veel välja igat masti „kultuuritempli kaitsjaid“, kes demagoogit-
sedes viivad vallaelaniku tähelepanu kõrvale tegelikest probleemidest. Samal ajal polegi 
mingit põhjust kultuurimaja kaitseks barrikaadidele ronida, parem on kõikidel asjashuvi-
tatud isikutel ja huvigruppidel oma teadmised, kogemused ja oskused rakendada alanud 
arutelus ning kaitsta oma seisukohti. Samas on kohane märkida, et kui valla tulud järsult 
ei suurene, peavad kõik allasutused juba lähiaastatel arvestama eelarveliste vahendite 
nappusega!
Minult on küsitud ja küsitakse ka edaspidi, et miks ma nüüd vallavanemat süüdistan, miks 
pole seda varem tehtud, või mis ma ise volikogu esimehena tegin! Mul on lihtne vastata, 
palun lugege aastate jooksul minu poolt kirjutatud arvamuslugusid Tamsalu Ajalehes ja 
saate vastuse. Minu prioriteedid alati on olnud ümbritseva elukeskkonna kaasajastamine 
ja töökohtade ebapiisavuse probleem. Volikogu, mille kolme koosseisu tööd juhtisin, 
eraldas raha Tamsalu spordikompleksi, Tamsalu lasteaia ja Tamsalu gümnaasiumi re-
noveerimiseks, Tamsalu-Sääse veeprojektile ja tänavaehituseks, Vajangu veeprojektile 
ja tänavaehituseks, muudele tähtsatele objektidele. Pärast kahe omavalitsuse ühinemist 
2005.a. lõime volikogu poolt kohe vallavalitsuse struktuuris ettevõtlus-arendusspetsia-
listi ametikoha. Vallavanem täitevvõimu juhina pole suutnud seda ametikohta üheksa 
aastat täita. Oleme volikogu poolt aina küsinud ja aru pärinud ja noominud ja püüdnud 
prioriteete õigesse järjekorda panna. Tulemuste osas võib konstateerida, et elukeskkonna 
kaunimaks muutmisel ja tehnilise infrastruktuuri kaasajastamisel oleme olnud edukad, 
kuid töökohtade osas pole meil vajalikku edu olnud. Järelikult oleme olnud volikogus 
liiga pehmed, pole olnud järjekindlad. Nüüd aga on käes aeg peeglisse vaadata, hakata 
aru andma ja vastutama.
    Lugupidamisega Andrus Freienthal
  Tamsalu Vallavolikogu kultuuri- ja spordikomisjoni esimees

Veebruar:

Märts:

Siseministeerium ootab ettepanekuid parimate abi-
politseinike, vabatahtlike päästjate ja vabatahtlike 
merepäästjate rühmade ning vabatahtlikku tegevust 
toetanud organisatsioonide ja eraisikute tunnustami-
seks, et neid tänada eelmisel aastal saavutatu eest. 
Kandidaate saavad esitada kõik füüsilised ja juriidi-
lised isikud. „Kutsume kõiki üles esitama väärikaid 
kandidaate, et saaksime tänada Eesti inimeste jaoks 
kõige silmapaistvamaid vabatahtlikke turvalisuse 
loojad ja nende toetajad. Kindlasti on paljudel ees-
timaalastel olnud kokkupuuteid vabatahtlikega või 
vabatahtlike toetajatega, kelle eriline tegu eelmisel 
aastal väärib äramärkimist ja tunnustamist, mistõttu 
on kõik ettepanekud teretulnud,“ rõhutas siseminister 
Hanno Pevkur. Alates 2012. aastast on siseministee-
rium siseturvalisuse vabatahtlike endi kõrval tunnus-
tanud ka neid toetanud ettevõtteid. Möödunud aastal 
silma paistnud vabatahtlike toetajate kandidaate saab 
esitada Siseministeeriumile meiliaadressil vabatahtli-
kud@siseministeerium.ee  või märksõnaga „Sisetur-
valisuse vabatahtlike ja nende toetajate  tunnustami-
ne“ aadressile Pikk tn 61, 15065 Tallinn hiljemalt 1. 
veebruariks 2015. Vabatahtliku päästekomando või 
reservpäästerühma kandidaate saab esitada Pääste-
ametile meiliaadressil rescue@rescue.ee  või märksõ-

naga „Siseturvalisuse vabatahtlike ja nende toetajate 
tunnustamine“ aadressile Raua 2, 10124 Tallinn hil-
jemalt 26. jaanuariks 2015. 2014. aastal silma paist-
nud abipolitseinike rühma ja aasta merepäästeühingu 
kandidaate saab esitada Politsei- ja Piirivalveametile 
meiliaadressil ppa@politsei.ee või märksõnaga „Si-
seturvalisuse vabatahtlike ja nende toetajate tunnus-
tamine“ aadressile Pärnu mnt. 139, Tallinn, 15060 
hiljemalt 26. jaanuariks 2015. Tunnustuse tingimu-
sed ja esitamise vormi leiab siseministeeriumi kodu-
lehelt aadressil https://www.siseministeerium.ee/va-
batahtlikud. Tunnustusüritus parimatele rühmadele 
ja vabatahtlike toetajatele toimub veebruaris. Mullu 
valiti aasta vabatahtlike rühmadeks Jõgeva politsei-
jaoskonna rühm, Vabatahtliku Tuletõrje Selts Pihtla 
Pritsumehed ja Muhu Merepääste Selts. Siseturva-
lisuse vabatahtlike toetamise eest tunnustati Illuka, 
Kaiu ja Kolga-Jaani vallavalitsusi, OÜ-d Eler Hyd-
raulic, AS-i Silikaat ja AS-i Kunda Nordic Tsement, 
Järvamaa Omavalitsuste Liitu, Kaitseliidu Tallinna 
Malevat, MTÜ-d Neeruti Selts ja eraisikuna ajalehe 
Põlva Koit vanemtoimetaja Aare Lepastet.

Lisainfo: Toomas Viks, pressinõunik
  Siseministeerium, tel: 55 4569

Siseministeerium ootab kandidaate parimate 
siseturvalisuse vabatahtlike tunnustamiseks
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Tibu rühma lapsed tegid omale raamatu Sipsikust          Foto: Viiu Uudam

Lapsed on ju need, kes ootavad talve suure õhinaga. Täiskasvanud hädaldavad lumeroo-
kimise ja külma ilma pärast, aga lapsed tunnevad kelgutamisest ning suusatamisest puhast 
rõõmu. Võimaldasime siis meiegi lastele ühe toreda talvise lustimisnädala, mis nõudis ka 
pingutamist, aga pakkus samas ahhaa-elamust.
Algas see juba 16.jaanuaril, kui Keitlyni pere organiseeris Liblikate rühma jaoks kaks ho-
bust ja ühe armsa poni. Ilm oli küll tuisune, aga Filippovite pere ratsutas hobustel kohale. 
Enne lastega sõbrunemist said hobused ise lustida. Nad kappasid mööda parkimisplatsi, 
siis mäele ja sealt jälle alla. Emotsionaalne vaatepilt oli ülev! Lapsed olid hobuste tulekuks 
valmistunud: neil olid kaasas porgandid ja leib; samuti olid nad joonistanud kingiks ilusad 
pildid. Lapsed said ratsutada nii hobustel kui poni seljas Loomulikult hoidis ratsanik neid 
üleval kinni ja maa peal juhtis hobust „turvamees“. Poni oleks meeleldi lasteaeda jäänudki, 
aga otsustas siis ikka koduteele asuda.
Laste mõtted hobuse-päeva kohta: lahe, vahva, tore, tahaks koju ka poni. Suur tänu pere-
kond Ilvesele ja Filippovile meeleoluka päeva sisustamise eest!
Esmaspäeval avati spordinädal kogu lasteaiaperele kelgupäevaga. Väiksemate lastega tehti 
vigursõitu ja igasuguseid vallatuid mänge. Vanematele lastele toimusid teatevõistlused ehk 
vallatud stardid.
Teisipäeval oli ujumispäev. Kolmapäeval sõitsid Mesimummide rühma lapsed bussiga kul-
tuurimaja parki, et seal end suuskadel proovile panna. Harjutati mäkketõusu ja mäest lasku-
mist, tehti murdmaasõitu ja lustiti niisama suuskadel. Suusapäev lõppes sprindiga.
Neljapäeva hommikupoole vedasid Liblikate rühma lapsed kelgud ise parki. Asja tegi põ-
nevaks see, et lapsed said kaasa uued kelgud – ostsime need jõululaadal teenitud raha eest. 
Lasti liugu ja tehti võistlusi. Peale kelgutamise toimus ka väike orienteerumismäng, kus 
otsiti lumepalle ja pärast visati nendega täpsust. Kelgupäev lõppes lõõgastumise ja häälte 
kuulamisega.
Reedel läksid väiksemad lapsed rännakule Sääse ümbrusse. Kõnniti, joosti ja kelgutati. 
Enne tagasitulekut kallistati puid, et neist edaspidiseks energiat ammutada. Kui kõik olid 
jälle rahulikult tagasi, siis koguneti ühiselt lipuplatsile, kus tädi Tiiu tänas lapsi tubli osa-
lemise eest ja andis igale rühmale tänukirja, millel oli lõbus pilt talispordinädalast. Tänu 
siinkohal ka tädi Tiiule, kes mõtles välja vahva talvise spordinädala!

      

     

      Lia Klaas, Sääse lasteaia direktor

Spordinädal Sääse lasteaias

Jaanuari kolmanda nädala esmaspäeval kogunes lasteaiapere saali ja külla tuli Krõll. Tal oli 
kaasas suur korv, kus olid lasteraamatud ja nukud – raamatutegelased. Lapsed pidid ära ar-
vama, missuguse raamatu juurde mingi tegelane kuulus. Korvis olid laste lemmikraamatud 
ja nukud Pipi Pikksukk hobusega, Lotte, Sipsik, Muumi ja karupoeg Puhh.
Nädalasse mahtus palju põnevat: rühmades olid lugemispesad, raamatukogumängud, lap-
sed valmistasid raamatuid, külastati Tamsalu raamatukogu, kodudest toodud lemmikraa-
matutest tehti näitusi. Oma esimese raamatu valmistasid kõige pisemad ja kõige suuremad: 
Krõlli rühma lapsed tegid ,,Minu värvide raamatu“ ja Tibu lapsed meisterdasid raamatuid 
Sipsikust.
Reedel toimus raamatunädala lõpetamise pidu, mille korraldas Lepatriinu rühma mees-
kond. Peo viisid läbi kolm rõõmsameelset võlurit Vimbu, Timbu ja Limbu. Rühmade õpe-
tajad ja õpetaja abid olid ette valmistanud väikesed etteasted lastele tuntud raamatutest. 
Krõlli rühma õpetajad jutustasid Jussikese seiklustest Pühapäeva-maale. Jussike ja Püha-
päev lõpetasid etteaste lõbusa ,,Kaera-Jaani“ tantsuga. Sajajalgse rühma õpetajad etendasid 
katkendi raamatust ,,Vares keedab hernesuppi“. Huviga jälgiti Tibude rühma esituses mui-
nasjutukatket ,,Kolmest karust“. Öökulli rühmast tuli külla laste lemmiktegelane Sipsik. 
Mõmmide esituses kuulsime juttu sõnakuulmatust jänesepojast. Võlurid tuletasid lastele 
meelde, et raamatutest saab lugeda palju huvitavat ja raamat on tõeline sõber. Võlumise 
abil  ilmusid välja üllatuskorvid kommide ja uute raamatutega.
Täname kõiki rühmameeskondi, kes aitasid peole kaasa!

    

    Krista Pevgonen, Ingrid Sikk, Ene Tomasov

Raamat – sõber eluks ajaks!

Esimene kokkupuude inimestega, kellega tuleb 
järgnevad neli aastat ühise laua taga töötada an-
dis arusaama, et neil on alati õigus. Äsja valitud 
volikogu esimees, kes oli seda ametit pidanud ka 
varem, luges meile sõnad peale, et volikogu liik-
med, aga eriti need, kes varem ei ole seda ametit 
pidanud teeksid endile muude seaduste hulgas 
hästi selgeks Valla Põhimääruse. Põhjuseks tõi 
ta, et see on meie jaoks justkui Piibel ja, et  just 
selle järgi hakkame vallaelu korraldama. 
Olles Põhimäärust juba lugenud otsustasin üle 
vaadata, kas juba tehtud toimingud vastavad 
ka meie Lugupeetud Põhimäärusele. Üllatus 
oli suur, kui märkasin, et volikogu aseesimehe 
olime valinud Põhimääruses kehtestatud korda 
eirates. 
Tekkis küsimus, milleks siis Põhimäärus mida 
peaksime austama kui Piiblit? Kui järgmisel 
istungil sellekohase avaldusega volikogu ees 
esinesin, oli üllatus suur, kui mulle öeldi, et jä-
relikult on see Põhimäärus vigane ja kindlasti on 
mõni ülemuslik seadus, mis muudab selle Põhi-
määruses oleva paragraafi õigustühiseks. Selle 
ülemusliku seaduse  leidmiseks võeti isegi va-
heaeg ja otsitigi midagi välja. Istung läks edasi. 
Jääb küsimus. Miks need inimesed, kes ise olid 
selle Põhimääruse välja töötanud ja kinnitanud, 
ei asunud kaitsma oma loodud last, vaid hakka-
sid teda hoopis materdama? Mulle öeldi, noh 
mis said nüüd, ega hääletustulemused sellest ei  
muutuks? Jah, ega vist. Tean ette, et siia leitakse 
erinevaid seletusi, aga sel hetkel neid ei olnud, 
me lihtsalt eirasime Põhimäärust ja enamus voli-
kogu liikmetest oli sellega päri. See on fakt. 
Miks ma seda kirjutasin, aga selleks, et see oli 
minu esimene tegu volikogus, millele järgnes 
Põhimääruses muudatuste sisseviimine.                                                                                                                                   
Esimesena volikogus, peale valla hooldeko-
du külastamist, pöördusin volikogu liikmete 
poole sõnavõtuga, et olukord seal on väga rä-
bal ja nähtupõhjal julgen väita, et “Tamsalu 
valla elanikel on põhjust karta vanadust“. Tä-
naseks on see teema tõstetud valla murekoh-
tade esiritta ja sellega tegeletakse aktiivselt.                                                                                                                                      
Olen kindel, et kui me ei tutvusta ega müü end 
väljapoole, on tulemuseks, et suretame end ise 
välja. 
Meie Spordikompleksis pakutavate teenuste 
tarbijaid võiks olla rohkem. Tegin ettepaneku 
maantee äärde paigaldada korralik reklaam, et 
teave meil olemasolevatest võimalustest leviks 
paremini. Suhtumine oli positiivne, kuid aastaga 
ei ole jutust  kaugemale jõutud. 
Samuti lastele rulluiskude ja ruladega sõitmi-
seks mõeldud kaldteed. Mõelge kuhu see on 
paigaldatud, keset muruplatsi. See ei ole ju nor-
maalne. 
Kutsun lastevanemaid selles kaasa rääkima, sest 
minu jutt ei ole vilja kandnud.                                                                                                                                        
Kultuuri- ja spordikomisjoni liikmena kuul-
des, et Paemuuseumi juhataja plaanitakse 
üle viia teisele tööle, uurisin asja ja kuna jäi 
palju arusaamatuks, tõstsin küsimuse üles. 
Komisjonis ja volikogus arutati ja tehti jä-
relpärimisi, mille tulemusel leiti, et see tegu 
ei ole õigustatud ning inimene säilitas ameti.                                                                                                                                           
Vajangu koolihoone saalile on aastaid palutud 
uusi aknaid. Eelarvesse ei olnud seda kulutust 
planeeritud. 2014 aasta algul saime asja nii kau-
gele, et nüüd on aknad vahetatud ja lapsed soojas.                                                                                                                                 
Mul on valus vaadata kuidas lagunevad hooned 
meie elukeskkonda lausa risustavad. Vahet ei ole 
kellele need kuuluvad, tuleb korda teha või siis 
lammutada. 
Olen sellele algusest peale tugevalt rõhunud ja 
selle tulemusena võttis vald osalise tööajaga 
toimetama järelvalve inspektori. Edu talle, sest 
selles tegemises positiivse lahenduseni jõudmi-
ne on võimalik. 
Usun, et meie vald on võimeline esimese valla-
na raporteerima, et meil ei ole ühtegi lagunevat 
hoonet. 
Samuti juhtisin tähelepanu, et juba aastaid on 
vallamaja trepil plaadid katki, see on ju meie 
esindushoone, kuidas nii saab. Peale seda natuke 
parandati treppi, kuid vallavanem lubas, et keva-
del saab päris kord. 
Tegin ettepaneku, et pargis pinke lõhkunud 
inimestele esitataks kahjunõue, sest pean õi-
geks, et kahju tekitajad ka kahju korvavad. 

Üllatusin, kui mitu volikogu liiget ütlesid, et 
nende käest ei ole ju midagi võtta. Kuhu me 
sellise hoiakuga jõuame, varsti loobitakse meil 
aknad sisse ja meie viskame neile veel selle 
eest jootraha. Ma ei tea veel, kas need inime-
sed on vallas ka toimetuleku toetuse saajad?                                                                                                                                          
Volikogu liikmel on õigus osaleda kõigi komis-
jonide koosolekutel. Olen aktiivselt osalenud  
eelarve- ja majanduskomisjoni töös ilma hääle-
tusõiguseta. 
Novembrikuu istungil tegi komisjoni esimees 
volikogule ettepaneku lisada mind komisjoni 
liikmeks, mis ka ühehäälselt kinnitati. 
See, et Volikogu andis mulle komisjonis hää-
letusõiguse, näitas, et minu hoiakud on õiged.                                                                                                                                      
Üks minu ettepanek oli mõjusushinnangu koos-
tamine. Osa volikogu liikmeid pidas seda liiga 
keeruliseks. Mina nii ei arva, sest kui me ei suu-
da analüüsida oma tegemisi, siis kas ikka ole-
me õiged inimesed vallaelu korraldama. Mõju-
sushinnangu vajaduseni viis mind see, et endile 
seatud eesmärkide elluviimises oleme omavalit-
suste pingereas keskmist alla tõmbavad. 
Volikogu liikmetele tegin ettepaneku lõpetada 
koosolekutel osalemise eest osalustasu maks-
mine. Põhjuseks tõin: “Pean õigeks, et valla-
volikogu ja komisjonide liikmed on iseseisvad, 
majanduslikult toimetulevad ja oma elu korral-
dada oskavad vallakodanikud. Kogukonna liik-
med vaatavad, nende, endi poolt valitud inimes-
te poole ootustega, et ka ühiskondlik elu saaks 
oskuslikult ja hästi korraldatud. Nende toime-
kate inimeste jaoks ei saa määravaks olla see 
rahaline tasu. Kui me aga need numbrid kokku 
liidame ja selle summa eelarves ringi tõstame 
reale “lapsed“ saame võimaluse rahuldada hul-
ga lasteasutuste probleeme, mis aegajalt meie 
kõrvu kostuvad”. 
Sellele ei ole reageeritud. 
Vallakantseleis on registreeritud minu poolt esi-
tatud ettepanek vähendada volikogu liikmete 
arvu. Seletuses seisis: “Mööduv aasta on näi-
danud, et kahe liikme süstemaatiline puudumine 
istungitelt ei ole kordagi tekitanud probleeme 
volikogu töös. Kaotasime ära ühe alalise komis-
joni (komisjoni esimees ja aseesimees peavad 
olema volikogu liikmed). Lähtudes kirjapandust 
väidan, et volikogu liikmelisuse vähendami-
ne kahe liikme võrra oleks igati õigustatud”.                                                                                                                                     
See avaldus ei ole veel jõudnud volikogu istungi 
päevakorda. Volikogu esimees väitis küll, et on 
samuti sellele mõelnud ja et ettepanek on igati 
õigustatud ning jõuab kindlasti volikogu päeva-
korda. 
Järjest sagedamini kasutavad inimesed meil ja 
mujal maailmas asukohtade leidmiseks ja nen-
dega tutvumiseks Google maps´i. Teades, et 
sinna on võimalik lisada pildimaterjali ja muud 
infot, näiteks ettevõtteid ja asutusi, tegin ette-
paneku, et meie Gümnaasiumi õpilased võiksid 
sellise materjali õppetöö raames ette valmistada. 
Kui vaadata, millised pildid seal meie valla koh-
ta esimestena avanevad, siis julgen väita, et eri-
ti küllakutsuvad need ei ole. Volikogu esimees 
tundis selle vastu huvi ja lubas minuga lähemalt 
rääkida. 
Volikogu esimehega oleme ellusuhtumise poo-
lest küllaltki sarnased ja eeskätt selles, et sei-
same aktiivselt selle eest, millega tegeleme ja 
praegu on selleks Tamsalu vald. 
Koos mitme majanduskomisjoni liikmega 
olen olnud komisjoni esimehele toeks, et  mit-
te läbi lasta vallavalitsuse püüdlusi, kus äri-
riske võtnud, kuid neis ebaõnnestunud ük-
sikisikuid ja isegi ettevõtet aidates prooviti 
panna kogu vallale suuri rahalisi kohustusi.                                                                                                                                      
See ei ole muidugi kõik, millega volikogu ja ko-
misjonid on selle aasta jooksul tegelenud, kuid 
nagu lubasin, kirjutasin sellest, milles olen ise 
aktiivselt osalenud ja mida algatanud. 
Usun, et kirjapandu annab teile mõningase aru-
saama minu ellusuhtumisest. Eks olen ju varem-
gi mõne kirjatükiga oma hoiakuid teile tutvus-
tanud. 
Kindlasti tekitab minu poolt kirjapandu küsi-
musi, selleks olen ma valmis teiega kohtuma, et 
arutada tehtut ja kuidas edasi.  
                                        
        Lugupidamisega 
 vallavolikogu liige Mati Viidemann

Minu esimene aasta volikogus

Lapsed, hobused, poni ja koer                Foto: Liia Klaas
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UJUMINE
Rahvusvaheline võistlus Aura Open Cup toimus Tartus 29.-30.novembril:
tüdrukud 2003s.a. ja nooremad:
Brita (04) –    50m rinnuli 40,46  III,  50m liblikat  35,76 (4.)   100m vabalt 1.08,63 (võistl.
rekord) I ,   100m rinnuli  1.29,61   III,   50m vabalt 30,50 (võistl.rek.) I. 
FINA punkti tabeli alusel saadud kõige suurem punktisumma 50m vabalt ujumise eest- tasuks 
karikas.
Liilia (04) – 50m selili 43,58 (17.),     50m vabalt 40,10 (28.),         50m rinnuli 50,80 (26.).
Tüdrukud 2001-2002s.a.:
Anne (02) – 50m vabalt 37,18 (23.),   100m rinnuli 1.39,29 (10.)
Poisid 2001-2002s.a.:
Alex (01) –  50m selili 31,51 (6.),      100m vabalt 1.02,03 (12.),    50m vabalt 27,96 (10.), 
       50m liblikat 29,76  II,     100m selili 1.08,50 (4.).
Poisid 1999-2000s.a.:
Kert-Taniel (99) – 100m selili 1.03,01 (7.),   50m selili 30,07 (8.),   100m vabalt 58,33 (12.),     
   50m liblikat 29,76 (11.),   200m vabalt 2.06,96 (10.).

6.detsembril Türil toimunud Järvamaa seeriavõistluse III etapi tulemused:
                             50m vabalt               50m liblikat                100m rinnuli
Anne                   36,90  (5.)        46,74  (5.)                   1.41,67   II
Kert-Taniel          26,77   I                        30,37  III                   1.18,61   II
Alex                     28,01  (4.)                    29,09  II                    1.19,58   III
                                      25m rinnuli                   50m selili
Brita                                 18,03    I                       35,78    I
Liilia                                26,76  (5.)                    44,06   III
Lauri Eerits                      30,59  (10.)                  46,15    I
Marten Langinen (06)       30,55  (9.)                 1.03,31  (10.)
Holger Soll (07)               35,93  (11.)               1.04,90  (11.)

V.Hünersoni mälestusvõistlusel võistles Brita:  
50m vabalt  30,97  I         100m kompleksi   1.18,22  I – nende tulemuste eest sai ta aastaks hoiule 
rändkarika koos preemiaga ja alade võitude karikad.    

     Eesti lühiraja meistrivõistlused peeti 18.-20.detsembrini Tallinnas:
noorte poiste arvestuses (1999-nooremad):
Kert-Taniel Kesküll (99) 
50m vabalt         26,73  (19.)(117 kokku)                100m kompl.   1.04,67  (9.)
200m selili       2.11,55   III                                    200m vabalt    2.06,48  (9.)
200m kompl.   2.18,10   III                                    100m selili      1.01,80    III
50m selili          30,11  (7.)                                      100m vabalt       58,18  (11.)
Teateujumised Ujumise spordiklubi koosseisus:
 4x100m vabalt  I,     4x50m kombin. 7.,    4x50m vabalt  9.
Alex Ahtiainen (01):
50m vabalt         28,46  (54.)           100m  kompl.   1.09,15  (26.)
100m liblikat    1.05,97  (12.)             50m liblikat       29,29  (19.)
100m selili        1.08,72  (16.)            50m selili          31,18  (12.)
100m vabalt      1.02,60  (40.)
Teateujumised:  4x50 kombin. 7.,   4x50 vab. (9.),   
Noorte tüdrukute arvestuses (2001-nooremad):
Brita Rannamets (04) 
50m vabalt       31,11  (19.)            100m kompl.   1.19,76  (17.)
50m rinnuli      41,68  (18.)            100m vabalt    1.09,97  (18.)
50m liblikat      34,83  (17.)           100m rinnuli   1.32,54  (12.)       
Teateujumised: 4x50vab. III,       4x50komb. (4.),    4x100komb. 4. 4x100vab.  III

10.jaanuaril toimus Järvamaa seeriavõistluse eelviimane etapp Paides:
                     50m liblikat             50m rinnuli         200m vabalt
Anne                   43,69   (10.)                46,70  (7.)            2.51,75 (9.)
Alex                    29,61    III                  35,32  III             2.21,78 (15.)
Kert-Taniel          30,11    (5.)                  36,10  (5.)            2.11,67 (4.)
                              25m liblikat        50m vabalt
Brita                                                                30,21     I
Liilia                             21,77   (11.)                 40,14  (11.)
Lauri                             20,82   (8.)                   40,61  (11.)
Marten                                                             56,61  (23.)
Holger                                                           1.02,53  (24.)
       
16.jaanuaril peeti Loksa ujulas Eesti Koolispordi liidu ujumisvõistlus:
                                          50m vabalt               50m rinnuli           50m selili
8.-9.kl.
 Keili Kleitz                       35,22  (15.)              49,22   (17.)            43,41  (17.)
Merilyn Mets                     40,07  (25.)              52,23   (21.)            48,56  (21.)
Kert-Taniel Kesküll           27,09  (4.)                35,33   I                  30,64   I
Tony Brei Vilbiks              28,14  (9.)                                              33,99  (9.)
Riho Valdok                       32,98  (28.)              42,44   (15.)            41,07  (18.)
6.-7.kl.
Cärolin Rattasepp              33,96   (8.)                44,15   (8.)              41,16  (9.)
Rhonda Rannamets            35,84  (18.) 
Alex Ahtiainen                   28,09   II                   35,86    I                 31,88  II
Keimo Kleitz                      35,24  (24.)               46,69    (18.)            45,60  (24.)
kuni  5.kl.
Brita Rannamets                 30,27   II                   41,50    II               36,80   II
Anne Kunder                      36,49   (7.)                47,33    (8.)             43,44  (10.)
Liilia Kinsiveer                  39,01   (16.)              58,65    (22.)            45,61  (14.)
Juhan Uudeküll                  33,67   (5.)                45,37    (8.)              39,62   III
Lauri Eerits                         39,28   (18.)              1.00,91 (21.)     45,41  (14.)
6x50m vabalt teateujumine:
tüdrukud    3.31,93   III koht  (Rhonda, Liilia, Anne, Keili, Cärolin, Brita)
poisid     3.08,65   III koht  (Alex, Lauri, Juhan, Riho, Tony, Kert-Taniel)
13-ne kooli seas saavutas Tamsalu Gümnaasiumi 
võistkond   II koht.      Mare Järv

Vabariigi esiliiga meistrivõistluste alagrupi-
turniiril oli Tamsalu Los Torose vastaseks üks 
liiga tugevamaid Balteco meeskond. Tasavägi-
selt alanud mängus alustati edukalt. I veerand 
24:21, II 19:18. Edasi kaotati 10:13 ja 10:26 
ning kaotus lõpuks 63:78. Kokkuvõttes anti 
kodupubliku eel korralik lahing, kuid meie 

“lühike pink” määrab lõpptulemuse. Seekord 
olid meie parimad Uueküla 19, Vaino 13 ja Pe-
gonen 10 punktiga. Enne kahte viimast mängu 
oli edasipääs I finaalgruppi kindlustatud ning 
hooaja miinimumplaan täidetud. Kokku saa-
di 7 võitu eelmise aasta viie vastu. Alagrupp 
oli ühtlane, esimest ja viiendat kohta lahutas 
ainult üks võit. Edasi tuleb mängida 8 mängu 
esimese alagrupi nelja paremaga.

Korvpall

Eesti valdade 23. talimängude korvpalli ala-
grupiturniiril kuulus esikoht kodusaalis män-
ginud Tamsalule. Järgnesid Avinurme, Saarde, 
Kadrina ja Rae. Finaali Jõulumäel pääsesid 4 

paremat eelmise aasta meeskonda (ka Väike-
Maarja) ning iga alagrupi 2 paremat. Regist-
reeris ainult 28 meeskonda. Ei mäletagi nii 
vähest osavõttu.

Maakonna meistriliigas kaotati I ringi vii-
mastes mängudes Rakvere Tarvas/Rakvere 
SK-le 76:104. Kõige tasavägisem oli mäng 
võõrsil eelmise aasta I liiga võitja Rakkega, 
kus väljakuperemeeste viimaste sekundite 
vise määras mängu saatuse. II ringi kodusaali 
mängus on meil vaja 4-punktilist võitu. II ring 
algas kodusaalis Väike-Maarja Päästekooli 

vastu. Kaotus tuli numbritega 66:89.
Kodusaali teise ringi mängud:
6. veebruar 20.15 BC Tarvas/Rakvere SK
20. veebruar 20.15 Rakke
13. märts 20.15 Simuna
27. märts 20.15 Tapa jalaväe brigaad

   Rein Tops

L-Virumaa 2015.a. rahvaliigas võitis Tamsalu 
meeskond võõral väljakul kaheksa parema 
hulgas kindlalt Rakvere AK meeskonda 3:0.
Kodusaalis oli vastaseks Tapa jalaväebrigaadi 
meeskond,  kellele  alagrupiturniiril  kaotati 

0:3. Tasavägise mängu järel saavutati 3:1 võit. 
Tamsalu meeskond jätkab ühe kaotusega. Järg-
mised kodumängud on Kadrinaga 5. veebrua-
ril kell 19.00 ning Laekverega 19. veebruaril 
kell 19.00. Jälgige reklaami. Pealtvaatajatele 
jagub kohti piisavalt.
   Rein Tops

Võrkpall

Suusatamine
Otepääl Eesti Noorte meistrivõistlustel saavutas Martin Himma M-16 klassis 10 km (kl.) III ja 
10 km (v.) 5. koha.

17. Tamsalu-Neeruti maratoni 46 km põhidistantsil võitis Morten Priks Alutaguse Suusaklubist 
ajaga 02:16.18. Parima 5. koha saavutas Risto Roonet, kümnes oli Risto Rammul ning 29. Mee-
lis Rebane. Peale Tamsalu meeste keegi maakonnast 30 parema hulka ei pääsenud.

41. (M-50 - 2.) Ago Veilberg
63.  Assar Tops
80.  Ulvar Pavlov
119.  Taavi Luik
213.  Indrek Iho

251.  Leho Leimann
276.  Maido Geidik
307.  Klen Krünberg
362.  Keyto Langinen
467.  Argo Allik

481.  Orvet Priimägi
485.  Kalle Lett
496.  Lembit Saart
497.  Vello Vesk

Naistest võitis Ene Aigro, kes üdarvestuses oli 137. ajaga 02:40.39. 
Geidi Kruusmann oli 214. (N 6.), Evelyn Himma 295. (N-40 - 3.), Merike Mets 384. ja Kadri 
Limberg 440. Kokku lõpetas distantsi 543 suusatajat.
25 km distantsil saavutas ülekaaluka võidu Kristjan Nurmsalu ajaga 01:16.18. Toomas Nurm-
salu oli 69. ja Marko Pomerants 131. Naistest oli Maarit Vaikmaa 113. (N 25.).
Kokkuvõttes lõpetas lühema distantsi 155 suusatajat. Vaatamata halvale ilmale lõpetas maratoni 
kokku 698 suusatajat. Oli ilus suusapidu.
        Rein Tops

Raudtee 5, Tamsalus avatud 
MARIKA ILUTUBA!

Pakun:
*klassikalist maniküüri, pediküüri;
*geelküüsi, geellakkimist, striplaci;

*silmade ja kulmude värvimist, korrigeerimist;
*depilatsiooni ja palju muud!

TULE UUDISTAMA!
Marika: 56 152 763

Kallid Tamsalu kliendid, 
ootan Teid juuksurisse 
Rakveres, Laada 14.

Avatud: E, N, R 9.00-17.00
                        L 9.00-14.00

Juuksur Alli. 
Telef. 56203174

Küttepuud Simunast! Tel: 5157741

Tamsalu Spordikompleksis anda 
üürile Tervisetoa ruumid. Kui on 
huvi, tule vaata lähemalt ja küsi 

täpsemat infot kohapeal.
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Väljaandja: Tamsalu Vallavalitsus, Tamsalu, Tehnika 1A, 46107, info 
tel. 3228431, e-post: tamsalu@tamsalu.ee, koduleht: http://www.tamsalu.ee/
Toimetaja: Aavo Leemets, tel. 5644965, e-post: toimetaja@tamsalu.ee 
Toimetaja on vallamajas 23.02 kell 10.30-11.00. Kaastööd, reklaamid ja kuulu-

tused on oodatud 23. veebruariks, e-postile. Fotod saata töötlemata/muutmata. 
Toimetusel on õigus kaastöid toimetada ja lühendada. Trükikoda Trükis, trüki-
arv 1700. Lehte levitatakse valla sidejaoskondade kaudu ja see on saadaval ka 
vallamajas. Järgmine leht ilmub märtsi teisel nädalal. Valla kodulehelt saab seda 
lugeda 2-3 päeva enne paberlehe ilmumist. Head lugemist!

   TAMSALU AJALEHT

Tamsalu valla eakad
    sünnipäevalapsed   

märtsikuus
Helga Vipper  94 
Asta Eha   93 
Anete Lokke  90 
Helmut Esinurm  88 
Karin Poom   87 
Erna Hirtentreu  87 
Ülo Laks   86 
Luule Kindel  86
Aino Vannus  86
Ive Paist   85
Aleksandra Fomicheva 84
Marta-Rosalie Okas 84
Kaljo Pilt   83
Aino Paist   83
Hilje Inno    83
Viktor Jaam   82
Valentina Allik  82
Valli Zarinš   82
Ermina Merri  82
Laine Maaten  82
Nikolai Kips  81
Anna Võrno   81
Selma Mäekivi  81
Helgi Tammerk  81
Virve Schneider  80
Luule Ilves   80
Leonora Sarap  80
Tiiu-Reet Künnapas 80
Maime Küngas  80
Jaan Inno   80
Reino Kösta   80
Jüri Ploom   75
Kalju Erilaid  75
Vello Olde   75
Klemensas Kuosa  75
Heivi Margs   75
Helju Retsold  75
Silvi Roos   75
Ell Sahkur   75
Vilma Roondi  75
Zoja Jemeljanova  70
Vladimir Gunko  65
Ljubov Sergejeva  65
Eva Randlepp  65
Aleksandra Sohareva 65
Lidia Mürk   65
Tamara Kondrašova 65
Andres Pahtma  60
Heigi Hirtentreu  60
Marje Soosaar  60
Erna Kruus   60
Tatjana Passitšnik  60
Ene Klaasimäe  60

       Õnne ja tervist!

 

0BOÜ MARTEX KOPAD 
KAEVETÖÖD LAADUR , JA MINIEKSKAVAATORIGA
VEE JA KANALISATSIOONITRASSIDE EHITUS
PLANEERIMISTÖÖD
TÖÖD HÜDROHAAMRIGA (ROKSON)
VEOTEENUS KALLURIGA
TÕSTETÖÖD MADELKRAANAGA
OHTLIKE PUUDE LANGETUS
KORVTÕSTUKI RENT

Info: HUwww.martexkopad.eeU

e mail: HUinfo@martexkopad.eeU

tel: 56488916

LUDVIG  SISASK  17.03.1949-19.01.2015
HELGI  MÄETAMM 03.12.1934-28.01.2015

  Meie hulgast on lahkunud

 
                    
           
  
          

Tamsalu
kultuurimaja juures
kell 12.30–13.30

I kvartalis

Pangabussi peatused:

Bussist saate nõu pangateenuste kohta, tel-
lida ja kätte pangakaardi, makseautomaadist 
oma kontole sularaha kanda ja välja võtta, 
teha arvuti abil makseid, avada hoiuseid ja 
sõlmida muid lepinguid.

Tutvuge Pangabussi sõiduplaani ning 
finantsteenuste tingimustega aadressil 
www.swedbank.ee. Lisainfot Pangabussi 
teenuste, kellaaegade ja peatuste kohta 
saate 24h telefonilt 6 310 310.

Ambla
kultuurimaja juures
kell 13.00–14.00

I kvartalis

Pangabuss
Kõik oma rahaasjad saate korda ajada Pangabussis!

17. veebruaril
3. ja 24. märtsil

20. veebruaril
20. märtsil

Tamsalu Lunastaja 
Koguduse 

jumalateenistused 
toimuvad 

8. ja 22. veebruaril 
kell 14.00

   
  

              

Auto- ja majaklaaside kiletamine  •	
 toon- ja turvakiledega

Autoklaaside müük ja •	
paigaldamine•	
Autoklaaside parandus•	
Klaasikahjude käsitlus•	

       
  Viru Toonklaas OÜ

  Asukoht Uudeküla Tamsalu vald
 Avatud E-R 08.00-17. 00, L-P kokkuleppel

  Tel. 5222511,  viru@toonklaas.ee

SILMADE KONTROLL

SILMARÕHU MÕÕTMINE

PRILLIDE MÜÜK

PRILLIDE PISIREMONT

OPTILISED  PÄIKESEPRILLID

telefonil:
INFO ja etteregistreerimine

5219014

Vastuvõtule on vajalik etteregistreerimine.

13. veebruar 2015. a.
KELLA 10:00-st

TAMSALU
KULTUURIMAJAS

Silmade kontroll maksab 10€. Prillitellijale on kontroll TASUTA.


